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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BF.V[LACQUl\ 

MS. McCAR'rNEY: Okay. We're going to 

get started. Today's date is December 5. Thi sis 

the matter of C-1. 

We have? 

c 

MS. McCARTNEY: The time is now 11:03 

A.M. We've just called a witness to the stand. 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA, 

having been previously sworn, was examined and 

testified as follows: 

16 BY MS. McCARTNEY: 

17 

19 

20 

Q. 

A. 

Q. 

Cardinal, could you state your name for the record, 

Yes. Cardinal Anthony Bevilacqua. 

Now, Cardinal, prior to coming to testify in front 

21 of this grand jury, you were sworn in as a witness by the 

22 Honorable Judge Bright; is that correct? 

Yesterday we met in the room here. Yes. 23 

24 

A. 

Q. Okay. And she swore you in as a witness in front 

25 of this grand jury. 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

MR. HODGSON: We appeared in front of 

the judge. 

THE WITNESS: Yes. We appeared there. 

BY MS. McCARTNEY: 

Q. And in addition/ she explained to you your rights 

as a witness in front of this grand jury; is that correct? 

A. Yes. 

Q. And you also completed a form which explained those 

rights to you; is that right? 

A. Yes. 

Q. And one of the rights that was explained to you is 

the fact that you have a right to have an attorney present 

with you as you testify; is that correct? 

A. Yes. 

Q. And you do in fact have an attorney present with 

you? 

MS. McCARTNEY: Counsel/ for the 

record/ could you state your name. 

MR. HODGSON: Yes. My name is Clark 

Hodgson. I practice with the law firm of Stradley/ 

Ronon/ Stevens and Young/ and I represent Cardinal 

Bevilacqua. 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

BY MS. McCARTNEY: 

Q. And, Cardinal, did you understand the rights that 

4 Judge Bright explained to you orally, and did you also 

4 

5 understand the rights that were explairied in the form that 

6 you completed? 

7 

8 

A. 

Q. 

Yes. 

Now, Cardinal, you were appointed Archbishop of 

9 Philadelphia in -- actually assumed that office in 

10 February of 1988; is that correct? 

11 

12 

A. 

Q. 

That is correct. 

And subsequent to your becoming archbishop, you put 

13 in place your own personnel staff; is that correct? 

14 

15 

16 

17 

19 

20 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

Yes. 

Over a period of time -~ 

Gradually. 

Gradually, and you changed in some ways the 

t? 

The administration. Yes. 

And one of the changes that you made in the 

21 administration was the creation of the Secretary of 

22 Clergy's office; is that right? 

23 

24 

A. 

Q. 

Yes. 

Okay. And when you made that creation of that 

25 particular office, Monsignor Jagodzinski was your first 



1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 Secretary of Clergy; is that correct? 

3 

4 

5 

A. 

Q. 

I recall yes. Yes, I think it was. 

Okay. And Monsignor Jagodzinski, as head of the 

Secretary of Clergy's office, it was his one of his 

5 

6 duties to deal with any cases that involve sexual abuse of 

7 minors; is that right? 

8 A. Yes. 

9 Q. Okay. And you also put in place as your Vicar for 

10 Administration a Monsignor Cullen; is that right? 

11 

12 

A. 

Q. 

Yes. 

Now, Cardinal, what were the factors that went into 

13 your giving those jobs to those individuals? 

14 

15 

16 

A. 

Q. 

A. 

How I chose them? 

Yes. How did you choose them for those jobs? 

Well, I sought advice from others on who would be 

17 the most competent people for those positions. 

at advice from, do 

19 you recall who they were? 

20 A. Well, I started mainly in choosing my Vicar for 

21 Administration. 

22 Q. So Monsignor Cullen was the first person that you 

23 appointed? 

24 

25 

A. 

Q. 

He was the major one that I chose. 

Okay. 
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2 A. 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

And after consultation with some of the auxiliary 

3 bishops and several other people, and from there on, 

4 depending on the person, we would seek consultation, and 

5 MonSignor Cullen at the time would assist me in choosing 

6 people that, you know, would be competent for the 

7 position. 

8 Q. Particularly with regard to the Secretary of 

9 Clergy's office and knowing that part of their duties 

10 would be to investigate misdeeds on the part of the 

11 priests in the Archdiocese and, in particular, sexual 

12 abuse of children by priests, how did you come to choose 

13 Monsignor Jagodzinski for that position? 

6 

14 A. That recommendation came, I recall, from MonSignor 

15 Cullen. 

16 Q. And what were the discussions that you had with 

17 Monsignor Cullen as to what criteria you sought in an 

ave that responsibility or as one of 

19 their responsibilities? 

20 A. I don't recall. I do not recall, you know, 

21 discussing specific criteria other than the ones that are 

22 known, that he was supposed to be someone who was 

23 knowledgeable of the priests, because the main function of 

24 the Secretary of the Clergy was to deal with the priests 

25 and therefore it should be someone who had the acceptable 
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1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 qualifications, that he was knowledgeable of the priests, 

3 that he was a balanced person and a prudent person. 

4 Q. With the exception of being knowledgeable of the 

5 priests, and again, I'm going to ask you specifically this 

6 question as it relates to the idea that he may be 

7 investigating sexual abuse of minors, allegations of 

8 sexual abuse of minors, was there any criteria set out 

9 that he had to have any background in psychology or 

10 dealing with victims of sexual abuse? 

11 A. No, because that was not the only function of the 

12 Secretary for the Clergy. 

13 Q. I understand it was not the only function, 

14 Cardinal, but you were aware at the time that you made the 

15 appointment of Monsignor Jagodzinski that it was going to 

16 be one of his functions; is that correct? 

17 A. Yes. It would be one of them. 

was going to be one of 

19 his functions, what did you do to require that Monsignor 

20 Jagodzinski had any type of skill level with regard to 

21 dealing with victims of sexual abuse or any type of 

22 educational classes that dealt with psychology or dealing 

23 with these issues generally or specifically? 

24 A. We did not, as I recall, focus on that aspect of 

25 it. 
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2 Q. 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

Now, you also said one of the other changes that 

3 you made in the Archdiocese was to set up the regional 

4 vicar situation; is that right? 

5 

6 

A. 

Q. 

Yes. 

Each particular vicariate, regional vicar was 

7 appointed; is that correct? 

A. That is correct. 

8 

8 

9 Q. Okay. And you also instituted the Priest Personnel 

10 Board; is that right? 

11 A. Yes. 

12 Q. And that consisted of all the regional vicars, 

13 yourself and Monsignor Cullen; is that right? 

14 

15 

16 

17 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

Yes. 

And the 

And others. 

And others. 

===u ~ ~~H3= Afld the pu I''PO's-eu~t he -PI' ie s1:;;- Pe=r"Su Itlle~l Be a rd· wa'S 

19 to discuss appointments of priests throughout the 

20 

21 

22 

23 

Archdiocese of Philadelphia. That was one of their 

functions. Is that correct? 

A. 

Q. 

That's one of the major functions. 

And it was after consultation with the Priest 

24 Personnel Board that appointments were made to priests 

25 becoming pastors or assistant pastors within the parishes, 



1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 correct? 

3 

4 

A. 

Q. 

Generally. 

Okay. When you say generally, there were some 

5 exceptions? 

Yes. 

9 

6 

7 

A. 

Q. Some appointments were made without consultation to 

8 the Priest Personnel Board? 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

Yes. Because they could be emergency appointments. 

Okay. But in the normal course of things --

Right. 

-- that would be done? 

Generally. 

And before a Priest Personnel Board meeting, when 

15 change was made in the Archdiocese, there was a list of 

16 candidates that was submitted for particular positions; is 

17 that correct? 

19 Q. Okay. And your Secretary of Clergy also sat on 

20 that board; is that right? 

21 

22 

A. 

Q. 

Yes. 

Now, do you recall when it was that these changes 

23 were completed within the Archdiocese, that the Priest 

24 Personnel Board was established and the Secretary for 

25 Clergy's office was established? 
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2 A. 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

I can't recall specifically. It had to be -- my 

3 only -- I think it was around '91, '92. 

10 

4 Q. Okay. Now, Cardinal, when you appointed someone or 

5 authorized the appointment of an individual priest as 

6 pastor, what were the criteria that you looked for in 

7 making that appointment? 

8 A. The criteria are expressed in the Code of Canon Law 

9 in general, that he be -- first of all, to be a pastor, 

10 you must be a priest at least, and then you are to have 

11 the qualities of prudence and, you know, compassion and 

12 prayerfulness and piety. You know, those are some of 

13 them. 

14 

15 

Q. 

A. 

And be --

We also looked for someone who not only had the 

16 spiritual qualities but also some of the human qualities 

17 of being a possible administrator, knew how to relate to 

19 They're all the human qualities that are not 

20 specifically expressed, that we over the period of years 

21 expect in a-- in someone who is a spiritual leader but 

22 also an administrator. 

23 Q. And as with every priest, they're also a moral 

24 leader; is that correct? 

25 A. That comes under the factor of spiritual. 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

Okay. And one of the qualifications that you 

3 obviously sought out when you appointed someone into the 

4 position of a pastor would be that they had a good moral 

5 background; is that correct? 

6 

7 

A. 

Q. 

We -- yes. 

And how was it that you assured yourself when you 

8 appointed someone to that position that the individual 

9 that you were authorizing had those qualifications? 

10 A. I had to depend on my Secretary for the Clergy. 

11 Q. And what did you -- I'm sorry. 

12 A. And he in turn, probably discussed it with others 

13 on the committee that came up with candidates, because I 

14 obviously -- I do not know of the priests as well as they 

15 would. 

16 Q. And when you relied upon your Secretary of Clergy, 

17 what did you give him in terms of guidelines as to what 

18 . individuals yeuwoer-el·eeking -=fer and~~t-ieular· 

19 qualities that they needed to possess? 

20 A. That they knew the guidelines as well as I did, the 

21 ones that I just related to you. 

22 Q. Was there ever a situation where you did not 

23 authorize someone that had been put before you as a 

24 possible pastor? 

25 A. I don't recall any. I can't think of anyone right 
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l\NTHONY JOSEPI! CARDINAL BEVILACQUA 

now. I may l1.lve, but I don't recall any. 

1 

2 

3 Q. Well, when someone's name came up for discussion at 

4 a Priest Personnel Board with regard to being appointed a 

5 pastor, would you ask: What is their background? What 

6 assignments have they had? 

7 A. It's a large personnel board, and I listen to the 

8 others before I intervene. 

9 

10 

Q. 

A. 

And did you? 

Most of the time I did not intervene. They 

11 discussed it, and frequently there could be immediate 

12 consensus. I mean, occasionally, there might be 

13 disagreement among some of them. 

14 Q. And what did you do to educate yourself with regard 

15 to the background of a particular priest that was going to 

16 be discussed at the Priest Personnel Board? 

17 A. I listened to them as they discussed it. 

your Secretary of Clergy to go 

19 through the secret archive files that existed to find out 

20 whether any of these people that were coming up for 

21 discussion had a background of misconduct in the 

22 Archdiocese of Philadelphia? 

23 A. That was his responsibility in every candidate, to 

24 check if there was something in the secret archives. 

25 Q. Well, Cardinal, you became aware throughout your 
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1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 fifteen years as Archbishop and subsequently as Cardinal 

3 in the Archdiocese that there were a number of priests 

4 that had been appointed to positions under your tenure 

5 that did in fact have information in their secret archive 

6 files; is that correct? 

7 A. You said a number. Sounds like you mean a large 

8 number. 

9 Q. I'm saying a number. We can quibble about the 

10 figures, and I don't have the accurate figures in front of 

11 me, but there was certainly more than ten that were 

12 appointed under your term to positions within the 

13 Archdiocese of Philadelphia that had information in their 

14 secret archive files prior to your making the appointment? 

15 A. Well, if that was so, I don't recall that as --

16 that they surfaced anything from the secret archLves that 

17 would have militated against his being a candidate. 

me ask you this: So you 

19 expected that -- did you ever have a discussion with the 

20 Secretary of Clergy with regard to that being one of their 

21 specific requirements, that these secret archive files are 

22 to be gone through and I don't want to see anybody's name 

23 up before me for appointment if they have any background? 

24 

25 

A. 

Q. 

That was known. 

How was it known, Cardinal? 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 1 

2 A. It was known because I remember that they said they 

3 always checked the secret archives. 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Do you recall when that conversation was had? 

No. 

Do you recall who had it? 

No. 

Do you remember in what context that came up? 

No. 

10 Q. But you have a specific recollection of being told 

11 that? 

12 A. Yes. It was a considered -- that's policy. Always 

13 check the secret archives. 

14 Q. And that policy was made clear by you. You gave a 

15 specific direction? 

16 

17 

A. It was understood. 

Q. Well and I'm not trying to be difficult, 

ry ng to understand how it was 

19 understood. 

20 

21 

A. I don't recall the context in which it was surfaced 

that I directed it. They just -- it was understood and it 

22 was articulated. 

23 Q. And my question to you is: If it was understood, 

24 how was it understood, and if it was articulated, by whom 

25 was it articulated? 
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2 A. 

15 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

Just in discussion between the two of us, but it 

3 was known that, you know, they are always to look at the 

4 secret archives. 

5 Q. And again, not trying to be difficult, but when you 

6 say the two of us, who are the two that you're referring 

7 to? Obviously yourself, and who else? 

8 A. I don't recall which of the secretaries for clergy 

9 it was. 

10 Q. And, well, Monsignor Lynn was not appointed 

11 Secretary of Clergy until 1991; is that right? 

12 

13 

14 

A. 

Q. 

To the best of your recollection; is that right? 

It's about that time, yes. 

So from 1988 to 1991, do you think that that 

15 conversation happened during that period of time, or you 

16 don't know? 

17 A. I don't recall. 

en you carne nto the Archdiocese 

19 of Philadelphia, not only given your background as a 

20 priest, and also with your experience as Bishop of 

21 Pittsburgh and your knowledge of canon law, you were aware 

22 of the existence of secret archive files, correct? 

23 

24 

A. 

Q. 

Yes. Every diocese to have one. 

And you were aware of what the contents of the 

25 secret archives files were; is that right? 
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2 

3 

A. 

Q. 

No. 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

No. 

I'm not saying specifically what was inside the 

16 

4 secret archive files in Philadelphia, but you were aware 

5 that the secret archive files contained information about 

6 allegations involving the priests; is that right? 

7 

8 

9 

10 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

11 priest? 

A. 

(The witness nodded.) 

Yes? 

Yes. 

If there had been some misdeed on the part of the 

Well, that would be one of the things in the secret 12 

13 

14 

archives. There could be other things that are secret. 

Q. Correct. But with regard to if there had ever been 

15 an allegation that involved a priest acting out sexually, 

16 that would have been information that would have been in 

17 the secret archive file, correct? 

19 Q. And what did you do when you became Archbishop to 

20 familiarize yourself -- yourself, not delegated to anybody 

21 else, but what did you do to familiar yourself with the 

22 contents of the secret archive files in Philadelphia? 

23 

24 

A. 

them. 

I did not -- I did not familiarize myself with 

I relied on my Secretary for the Clergy. I saw no 

25 reason for me to have to do that. 



" 

1 

2 Q. 

17 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

And when you say that you didn't familiarize 

3 yourself, so that means that you obviously didn't go into 

4 the room and look through the files personally. 

5 Did you direct your Secretary of Clergy or anybody 

6 on your staff to summarize the contents of those documents 

7 and provide you with that information? 

8 

9 

A. 

Q. 

No, I did not. 

Now, Cardinal, are you familiar with the case of 

10 Father Nicholas Cudemo? 

11 

12 

A. 

Q. 

In general, yes. 

Okay. I'm going to show you a document that's been 

13 marked as grand jury four forty. 

14 (Pause.) 

15 

16 

Cardinal, let me just ask you. 

Well, with regard to grand jury four forty, that is 

17 the Archdiocese of Philadelphia priest data profile as it 

19 

20 

A. 

Q. 

Yes. 

Okay. 

at correct? 

Now, I just want to go back very briefly and 

21 ask you a couple additional questions. 

22 When you said that you relied on your Secretary of 

23 Clergy to have gone through these secret archive files, 

24 you also indicated earlier that when you came to 

25 Philadelphia, you didn't really know -- how did you get 
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2 the confidence in the Secretary of Clergy if you didn't 

3 know really much about their background? 

4 A. I said that I relied on those who did know, and 

5 Bishop Cullen, then Monsignor Cullen, was a man who had a 

6 great knowledge of the priests, and I left it up to him to 

7 make a recommendation. 

8 Q. Okay. With regard to Father Cudemo, you see on the 

9 priest data profile, under previous positions, he had a 

10 number of them prior to your coming into Philadelphia; is 

11 that correct? 

A. Correct. 12 

13 Q. And in 1989, specifically in June of 1989, you made 

14 him pastor at King of Peace in Philadelphia; is that 

15 right? 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

Yes, I I appointed him then. 

That decision to name him as pastor, that was 

I always have the ultimate -­

Authority? 

-- authority. 

Okay. And you have the authority to appoint. 

23 also have the authority to reject a candidate for any 

24 position; is that right? 

25 A. Yes. 

You 



19 

ANTHONY .IOS E PH CARD [NA L BEV [LACQUA 1 

2 Q. Okay. Now, when Fel the l- Cudemo was appointed by you 

J as pastor of Kinq ot Peace, does King of Peace have a 

4 school? 

5 

6 

A. 

Q. 

I don't recall. 

Okay. Would the addition of a school attached to a 

7 parish, how would that factor into whether or not someone 

8 was a good candidate for becoming a pastor? 

9 A. I'm not following the line of reasoning. 

10 Q. My question to you is: When you sat down to 

11 authorize the appointment of someone to become a pastor, 

12 obviously that was a very big decision to make and that 

13 was a very important decision, correct? 

14 

15 

A. 

Q. 

It's always an important decision. Yes. 

Did the fact that a parish mayor may not have a 

16 school attached to it, did that factor in at all to what 

17 you were looking for in terms of qualifications for 

19 A. I don't think it became, you know, a major factor, 

20 depending on his skills and, you know, his age, whether it 

21 

22 

was the first time he's at pastor and so on. It could be 

so many things. Whether or not he was someone who 

23 supported Catholic schools, a number of factors. 

24 Q. What about the fact that someone had had problems 

25 in their background with regard to sexually acting out 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

with children? Would that have factored in? 

20 

A. If that was brought up, it would have been a very 

important factor. 

Q. You would agree with me, Cardinal, that if someone 

did have those kinds of problems in their background, that 

that's something that should have been brought up; is that 

right? 

A. Yes. 

Q. If the mechanisms that you had established and you 

believed were in place properly in Philadelphia, if they 

had worked properly, that would have been something that 

would have been addressed, correct? 

A. Would you repeat that, please. 

Q. Sure. If the policies that you had in place, if 

everything was working properly, that would have been 

something that would have been brought up, correct? 

ere was a problem with children? 

Q. Yes. That there was a problem in a priest's 

20 background with children? 

21 A. If you're talking about a problem, not simply 

22 allegations. 

23 Q. Well, I'm talking about allegations and/or a 

24 problem? 

25 A. Well, they could be two -- two different things. 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

Q. I understand that, but let me ask you this, 

Cardinal. If someone had allegations in their background, 

would that be something that you'd want to know about? 

A. It would have been -- possibly it would have been 

brought up unless they were -- they were frivolous 

allegations. 

Q. And how would you be able to make the determination 

that they were frivolous allegations if you weren't aware 

of them? 

A. I left that up to the Secretary of the Clergy to 

research this before a candidate was proposed. 

Q. And research whether or not an allegation was 

frivolous? 

A. Whether there was an allegation in the first place 

and whether it was something substantive. 

Q. And by something substantive, how do you define 

A. It would have to be some credibility to it, so 

20 probability, the usual qualifications or criteria, a 

21 reasonable allegation. 

22 Q. Okay. Well, let's talk specifically about --

23 BY MR. SPADE: 

24 Q. What are the usual criteria for whether an 

25 allegation is substantive or not or credible or not? 
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3 

A. 

Q. 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

(No response.) 

You referred to the usual criteria. 

22 

4 Did you have something in writing for the benefit 

5 of your Secretary of Clergy or the people that were making 

6 these credibility determinations? 

7 

8 

A. We did not. At that time, it would not have been 

in writing. I think a lot was left up to his own prudence 

9 and his intelligence. 

10 Q. Was there anything in the Code of Canon Law that 

11 you directed or your staff directed for the Secretary to 

12 use as something to enlighten him as to what was credible, 

13 what kind of allegation was credible or not credible? 

14 

15 

A. 

Q. 

I don't know if anyone brought it to his attention. 

Well, you state that it was important when you were 

16 trying to make a determination about whether to appoint 

17 somebody as a pastor to a parish that had a school, if 

.. m·lg=tITa:~p aTti~cu lar-PTTe srhact=alle·g·at1~=oT "S'eXtra l·a·buseo·f .. 

19 a minor in his file, to know whether they were credible? 

20 

21 

22 

23 

24 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Right. 

But 

But 

I'm sorry. Go ahead. I don't mean to interrupt. 

I say the unwritten policy even at that time was 

25 that if there was an allegation, it's supposed to be 



1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 investigated. 

3 

4 

Q. And what was the procedure for investigation? 

Was that written out anywhere? Did you have a 

5 written policy about that? 

23 

6 A. Not at that time. It came later, but the written 

7 policy that came later was substantially the same as the 

8 unwritten policy. 

9 Q. But you had the Code of Canon Law, which had a very 

10 detailed--

Yes. 11 

12 

A. 

Q. -- policy and procedure for investigating these 

13 allegations, correct? 

14 A. Yes, but the -- there's a preliminary investigation 

15 when there's an allegation, and if there was one, it was 

16 supposed to be followed. 

17 Q. So is it fair to say then, in terms of your 

ergy an er peop ese 

19 credibility determinations, that they really had no 

20 guidance when you first took office as the Archbishop of 

21 Philadelphia, they really had no guidance as to how to 

22 determine whether an allegation was credible or not 

23 credible? 

24 A. I can't say that, because the Secretary for the 

25 Clergy had a different -- there was a priest in charge of 
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2 

3 

4 

the clergy before. He may not have been called secretary. 

It wasn't that. This is a new office. It was just a 

change of title, and perhaps a new job description. But 

5 there always was someone in charge of the clergy. 

6 And even before, you know, I came here, they 

7 were -- if there were allegations, they were investigated 

8 by whoever was in charge then. 

9 My recollection is it was the Chancellor of the 

10 Diocese at the time that handled clergy matters. 

11 Q. But you haven't been able to direct us to any sort 

12 of written guidelines that would guide these sort of 

13 investigations or determinations for credibility? 

14 A. There's just a general one in the Code of Canon Law 

15 and that there's an unwritten policy that was in some way 

16 specified to them, and afterwards, about 19 -- I forgot 

17 the year. 

THE WITNESS: '3, the beginning of '3, 19 

20 that they were written out. But they were 

21 basically the same as the unwritten. 

22 BY MS. McCARTNEY: 

23 Q. Let me ask you, Cardinal. 

24 Well, one of the things that you talked about is 

25 whether or not it would be important to know whether or 
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2 not there was credible allegations in someone's past, and 

3 you said the usual criteria for determining that, which is 

4 really -- we're not sure exactly what that was, and it's 

5 not written down anywhere. It's not clear what the 

6 criteria was for determining whether something was 

7 credible or not. 

8 A. It is very difficult. It has to go from the 

9 investigation. 

10 

11 

12 

13 

Q. 

A. 

Q. 

Okay. 

To see if there's probable cause here. 

Well, let me ask you this question. 

In any particular case, whether it's written down 

14 or not, would the fact that there was more than one 

15 allegation in someone's background, that would be a 

16 factor, correct? 

17 A. Possibly. 

19 A. There have been cases where there have been several 

20 and turned out to be they're all false. 

21 

22 

23 

24 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Whose case was that? 

There wasn't -- it had nothing to do with this. 

Oh, okay. 

It had nothing to -- but there had been other 

25 instances where it had nothing to do with the Church 
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2 and -- but you had accusations from several, and found out 

3 it was all done for a very self-interested purpose, and it 

4 was rejected. But I say the fact that you have more than 

5 one is something to be considered. 

6 Q. Okay. 

7 

8 

A. 

Q. 

But it's not absolute in itself. 

Well, let's consider, among the other things, the 

9 case of Father Cudemo; and when you made him pastor at 

10 King of Peace, his background was contained in the secret 

11 archive file. 

12 Are you aware of what his background was at that 

13 particular time? 

14 

15 

16 

A. I don't recall it. 

Q. Well, let me see whether I can refresh your 

recollection. I'm going to ask you to look at three 

17 documents. 

=~~===c== 18 

19 documents that have previously been marked grand jury four 

20 four one, grand jury four four two and grand jury ten 

21 eighty-nine. 

22 Are you familiar with those documents, Cardinal? 

23 

24 

25 

A. 

Q. 

A. 

No. 

Have you ever seen those documents before? 

Not that I recall, no. 
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2 Q. And for the record, Cardinal, these are documents 

3 that came out of Father Cudemo's secret archive file, 

4 which was a file that was turned over to our office by the 

5 Archdiocese of Philadelphia. 

6 You never saw those documents before? 

Not that I recall. They all predate me. 7 

8 

A. 

Q. I understand that they predate your term in 

9 Philadelphia, but I'm asking 

10 

11 

12 

13 

14 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

I don't recall them. 

Okay. 

You want me to read them? 

Well, I'm going to ask you a couple of questions 

about them. If you want to take a chance to review them, 

15 then please do so. 

16 A. Okay. 

17 (Pause.) 

19 attorney.) 

20 BY MS. McCARTNEY: 

21 Q. Cardinal, have you had the opportunity to review 

22 those documents? 

23 A. I have. 

24 Q. And just for the record, Cardinal, you were made 

25 aware or your counsel was made aware that on November 25, 
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2 that the file of Father Cudemo was one of the ones that we 

3 were going to be discussing with you; is that correct? 

4 

5 

6 

attorney.) 

(The witness conferred with his 

THE WITNESS: Yes. 

7 BY MS. McCARTNEY: 

8 Q. Now, Cardinal, let me ask you. 

9 Prior to your appointment of Father Cudemo as 

10 pastor at King of Peace -- I've shown you three documents 

11 which detail some of the information in Father Cudemo's 

12 secret archive file that existed at the time that you made 

13 that appointment; is that right? 

14 

15 

16 

17 

19 

20 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

(No response.) 

Is that correct? 

I've seen these. 

And those things are documents from Father Cudemo's 

I presume so. 

And they all predate your appointment of him as 

21 pastor; is that correct? 

22 

23 

A. 

Q. 

Yes. 

Okay. Let me ask you to look at Father Cudemo's 

24 priest data profile for a moment and tell me if I'm 

25 correct when I say that he was ordained a priest in the 
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2 Archdiocese of Philadelphia in 1963. 

3 That's accurate based upon that sheet; is that 

4 right? 

A. Yes. 5 

6 

7 

Q. Now, let's look at the first document, grand jury 

exhibit four four one. This is dated April 18, 1966. 

8 that correct? 

Yes. 9 

10 

A. 

Q. And this is written by a parishioner of Saint 

11 Stanislaus to Archbishop Kro1, correct? 

12 A. I cannot verify that. That's unsigned. Anybody 

13 can write a letter and say I'm a parishioner. 

14 Q. The document purports to be written by or the 

Is 

15 signature or the typed place where it is "Sincerely yours, 

16 Parishioner, Saint Stanislaus Church"; is that right? 

17 

18 

19 

20 

21 

A. That's what it says. 

-Q.~~==Tlie~efiae-"'s~-wh-atttre=~saysr-is nthAt _ correct §m 

Cardinal? 

A. That's what it says. 

Q. Okay. And it's written to -- it says: "Dear 

22 Archbishop Krol" at the heading, correct? 

23 

24 

A. 

Q. 

Yes. 

And it talks about the fact that Father Cudemo was 

25 involved in a love affair for the past three years; is 



1 /\N'i'HONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 that cLqht? 

3 

4 

l\. 

Q. 

'i' hat's w hat its a y s . 

I'm asking you whether that's what it says. 

5 COLLect? 

6 

7 

A. 

Q. 

That's what it says. 

And it also says that the person with whom he's 

8 been having this love affair is a teenage girl and a 

9 junior at Lansdale Catholic High School. 

10 

11 

12 

A. 

Q. 

Is that what this document says, Cardinal? 

That's what it says. Yes. 

Okay. And that's a document that was inside of 

13 Father Cudemo's secret archive file, correct? 

A. 

Q. 

I presume so. 

You presume so. 

30 

14 

15 

16 Let's look at grand jury ten eighty-nine, and that 

17 letter is written just three years after Father Cudemo 

19 

20 

A. 

Q. 

Right. This first one you're talking about? 

The first document, correct, dated 1966, four 

21 forty-one, April 18, 1966; is that right? 

22 

23 

24 

25 

A. Well, since it's anonymous, I don't know what to 

believe about it. Not even a date. 

Q. Okay. Cardinal, I'm not asking you whether or not 

the information in there is truthful. I'm asking you 
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2 whether or not that's what the document says? 

3 

4 

A. 

Q. 

That's what it says. 

Okay. Well, let me ask you this. 

5 One of the factors that you might look at to 

3 1 

6 determine the truth of something would be whether or not 

7 there's anything to corroborate the information inside the 

8 letter; is that right? 

9 

10 

A. 

Q. 

That's a possibility. Yes. 

Okay. And if you look at the priest data profile 

11 of Father Cudemo, you'll see that during the period of 

12 time that this allegedly is occurring, Father Cudemo is in 

13 fact assigned as an assistant pastor in Saint Stanislaus, 

14 is that right, according to the priest data profile? 

15 A. I I'm --

16 Q. I'm not asking you whether or not it's true, 

17 because you might not be able to comment on that, but 

~~ .. ·-T8=~=Oa·s ed ·up Gn"the·1 fif Grlltal:; ionb·hat '··8 .. =&&~~.dncumen t.- " ... t.llgj: .. =' s~~= 

19 what it says, correct? 

A. That's right. 20 

21 Q. Okay. Let's look at grand jury ten eighty-nine for 

22 a moment. 

23 You've familiarized yourself with this document; is 

24 that right? 

25 A. I see it. Yes. I read it. 
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Q. Okay. And this is a document that is dated 

September 2, 1969; is that right? 

A. Yes. 

Q. And it's signed by is that 

correct? 

A. Yes. 

Q. And also there's a signature that appears above 

that typewritten I is that right? 

A. Yes. 

Q. This talks about the fact that Father DeSimone came 

to the Chancery office to describe a problem that occurred 

with his resident, Father Cudemoi is that right? 

A. Yes. 

Q. And it documents the fact that Father Cudemo was 

seen by Father DeSimone trying to calm down a hysterical 

girl; is that right? 

Q. And it says that Father Cudemo left the office and 

20 explained that the girl was from Lansdale where he had 

21 been previously stationed and she had a crush on himi is 

22 that correct? 

23 

24 

A. That's what it says. Yes. 

Q. Okay. And Father DeSimone then revealed the fact 

25 that when the girl left the office, she was shouting that 
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she loved him and the neighbors could hear it; is that 

correct? 

A. Yes. 

Q. All right. And it says that he, Father Cudemo, 

33 

promised Father DeSimone that he would be careful in his 

behavior with girls from then on; is that right? 

A. (No response.) 

Q. That's what the document says, correct? Paragraph 

two. 

A. You're talking about the top half? 

Q. Yes. I'm talking about the top half, the second 

paragraph. 

A. Yes. 

Q. It says: "Father Cudemo, after this incident" --

A. Yes. 

Q. -- "promised Father DeSimone that he would be 

=~=cc=~~r8~-~~-extremeTy-car-e-rU-I-Trr=t!:i s behavierw i-"~~~ _t_bJ'!D 

19 on"; is that right? 

20 A. Well, the word "behavior" there, maybe the way he 

21 interviews them, he may be referring to that. 

22 

23 

Q. 

A. 

Pardon me? 

I say the word "behavior," you got to be careful 

24 what that means. 

25 Q. We don't need to talk about what it means right 
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5 

now. 

A. 

Q. 

A. 
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That's what it says, correct, "his behavior"? 

That's the word used, yes. 

Well, what definition would you give it, Cardinal? 

I'm talking about in the way he might be seeing 

6 people, that perhaps he should not see them in the context 

7 that is described here. 

8 Q. You mean having a hysterical of girl in his office, 

9 shouting that she loved him and his acknowledging that she 

10 had a crush on him, that's the behavior that you're 

11 referring to? 

12 A. No. No. I don't know what it's referring to, the 

13 behavior. 

14 Q. Okay. Well, the next sentence says that, however, 

15 a month later, Father DeSimone was away on vacation and 

16 returned to learn from his housekeeper and Father Strumia, 

17 S-T-R-U-M-I-A, Pastor emeritus, in residence at Saint 

ernoon Cudemo had 

19 taken a young girl to his room for half an hour with the 

20 door closed. 

21 That's what it says, correct? 

22 A. Yes. 

23 Q. And it goes on to detail that this was a different 

24 girl than the girl who had left screaming that she loved 

25 him, right? 
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A. Yes. 

1 

2 

3 Q. Okay. So this information was provided to Terrence 

4 Monihan from a priest in the Archdiocese of Philadelphia; 

5 is that right? 

6 A. (No response.) 

7 Q. According to what this document says? 

8 

9 

A. 

Q. 

Monihan. I don't know him. 

Okay. But I'm saying that the information that was 

10 related to Terrence Monihan, that was related to him by a 

11 Father Louis DeSimone, correct? 

12 

13 

A. 

Q. 

Yes. 

And presumably, Cardinal, he was a priest within 

14 the Archdiocese of Philadelphia; is that right? 

15 

16 

A. 

Q. 

I presume so. 

And presumably, and maybe I'm asking too much, but 

17 we can presume that he wasn't lying, correct? 

o presume that. 

19 Q. Okay. And in fact, this Father DeSimone, there's 

20 currently a bishop in the Archdiocese of Philadelphia, 

21 Bishop Louis DeSimone; is that right? 

22 

23 

A. 

Q. 

Yes. 

Okay. Now, it says that in the second paragraph 

24 that Father Cudemo was seen as a result of these 

25 incidents; is that correct? 
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A. 

Q. 

4 Yes. 

5 

6 

A. 

Q. 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

You're talking about the bottom now? 

I'm talking about the second half of the page. 

Yes. 

Okay. And he confirmed all of the above facts. 

7 That's what it says; is that correct? 

8 A. But above he also says that he was innocent. 
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9 Q. I understand he said he was not misbehaving, but he 

10 was a very outgoing person who girls felt at ease with and 

11 consequently came to him for counseling; is that right? 

12 A. Yes, but also says he insisted that it was all 

13 innocent. 

14 Q. And he was told at that point in time that he would 

15 have to change his residence; is that right? 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

A. I want to look down where it says that. 

Q. "I informed him of the necessity of a change of 

A. Yes. 

Q. Okay. And he also said he understood that his 

behavior might cause scandal and promised that he would 

extremely careful of the way he conducted himself with 

girls in the future. 

That's what it says, correct? 

A. That's what it says. 

be 
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Okay. NOw, at the time that this document was 

3 written, which 1s 1969, Fathe~ Cudemo, according to his 
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4 priest data profile, was in fact assigned as a resident of 

5 Saint Cosmas and Damien; is that right? 

A. 

Q. 

A. 

(No response.) 

According to the priest profile sheet? 

Yes. It would seem that. Yes. 

6 

7 

8 

9 Q. Okay. And he was a teacher at Archbishop Kennedy 

10 High School; is that right? 

A. According to this, yes. 11 

12 Q. Okay. And so at this point in time, to keep track 

13 of what we have, we have allegations that are coming to 

14 the attention of the Archdiocese from a priest within the 

15 Archdiocese of Philadelphia, a pastor within the 

16 Archdiocese of Philadelphia, a parishioner allegedly from 

17 one of the parishes that he's been accused of, and at this 

een a x years; s 

19 that right? 

20 

21 

A. 

Q. 

That's what it says. 

Okay. Now, Cardinal, look at, if you would, grand 

22 jury four forty-two, and you had the opportunity to review 

23 that, and this is dated July 26, 1977; is that right? 

24 

25 

A. 

Q. 

Yes. 

And at this point in time, based upon this memo and 
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also the priest data profile, Father Cudemo is on the 

faculty of Cardinal Dougherty High School; is that right? 

A. Yes. 

Q. And he's a resident of Saint Titus in Norristown? 

A. Yes. 

Q. Okay. And this document is authored by Francis J. 

Statkus, who's the Chancellor at the time; is that right? 

A. Yes. 

Q. Okay. And there's actually a signature of Father 

Statkus contained as well as the typewritten signature; is 

that right? 

A. Yes. 

Q. And Father Statkus was Cardinal Krol's chancellor; 

is that correct? 

A. I. . yes. 

Q. Okay. And you obviously had confidence -- I don't 

u.n la "'Wan1:H·to· oay·o bvT crrrsly ;·Y''ou ·had c cfnfTdeHne~=rtrHt·h~~~CJVl e··· 

19 that in the judgment of Cardinal Krol as to who he 

20 surrounded himself with and in terms of his top personnel, 

21 correct? 

22 

23 

A. 

Q. 

Generally, yes. 

Okay. Now, let's look at the contents of that 

24 document, Cardinal. 

25 This document says that there was a woman and her 
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2 daughter that came in to speak wi.th Father Statkus with 

3 regard to Father Cudemo; is that right? 

4 A. Yes. 

5 Q. Okay. And this document details the fact that this 

6 woman's daughter talked about the fact that her best 

7 friend was having sex with Father Cudemo while she was a 

8 high school student; is that right? 

A. That's what it says. 
;;,."Ilj 

9 

10 Q. And it says that her friend -- her friend '. 

11 the girl that was allegedly having sex with Father Cudemo, 

12 said that they'd been together since June of 1975; is that 

13 right? 

14 A. 

15 Q. 

16 A. 

17 Q. 

That's what it says. 

Paragraph two. 

Yes. I see it. 
r,Y'l'lI \'-\ 

"She stated that her best friend: has 

18 · .. ·~OTITId~d· Trrl1ersTn~as·early= a"S" <luneof·19?-S, ··Htat; 'S"tre===~ 

»-.." ~l. 
19 has been associating with Father Cudemo. noted 

E. ""'. L •• 
20 that ~evealed to her at that time that the two were 

21 having sex"? 

22 A. That's what it says. 

23 Q. Okay. And this would have been at a point in time, 

24 
t.Ih'~ 

according to this document, when was at Cardinal 

25 Dougherty High School, correct? 
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2 A. That's what's indicated. 

3 Q. So based upon her position within school, she was a 

4 teenager, right? 

5 A. I presume so. 

6 Q. Okay. And it also talks about the fact that Father 
E\')\,~ 

7 Cud e mo and l and two n i e c e s had go net 0 Flo rid a for 

8 about thirteen days; is that right? 

9 A. That's what it states. 

10 Q. Okay. And it also states that _ - states 

11 that 
C.~d'l 

indicated in the past that Father Cudemo may 

12 have associated with other girls from the school, 

13 particularly a junior; is that right? 

14 A. That's what it states. 

15 Q. Okay. Well, let me ask you. Flip to page two, if 

16 you would, Cardinal, second paragraph. 

17 "Both the mother and the -- and in that 

ng there to and her 

19 daughter 

20 

21 

"Both tj1e mother and the daughter impressed me 
b~,',? 

credible. noted that she has no reason to 

as 

22 report this matter except that she feels this association 

23 is wrong and that tragedy might result." 

24 So that's what it says, correct? 

25 A. That's what it says. 



.. 
1 

2 Q. 
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And we can presume from that that Monsignor 

3 Statkus, the Chancellor of the Archdiocese of 

4 Philadelphia, who had the opportunity personally to sit 

5 down and speak with these women, he's found them to be 

6 credible, correct? 

A. 

Q. 

That's what it states. 

That's what it states. Okay. 
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7 

8 

9 Now, let me ask you, Cardinal. When do you think 

10 that, with this background, Father Cudemo should have been 

11 appointed pastor at King of Peace? 

12 

13 

14 

A. That's not for me to make a judgment. 

Q. Well, it is for you to make a judgment, Cardinal, 

because you were the one that did it. So let me ask you 

15 this. 

16 If this information had been brought to your 

17 attention, would you have made him pastor at King of 

19 

20 

21 

A. I . when I look at this, these three documents 

here, I see one is anonymous. It has no value at all to 

me. The second one, there's no admission. I don't see 

22 anything in the second document here of any kind of 

23 admission of guilt. We're talking civilly and legally 

24 now. 

25 Q. Okay. Go ahead. Continue. We'll talk about them 
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later. 

A. The third document, we're looking at secondhand 

information. We have someone here who won't give the last 

name of the person, and I don't see that the original 

so-called alleged victim has brought any kind of 

allegation against him. 

Q. SO did you have access to this information and 

disregarded it as being incredible and not worthy of being 

considered when making somebody pastor? 

you're saying, Cardinal? 

A. I don't recall ever seeing this. 

Is that what 

I rely on the 

recommendations of the Secretary of the Clergy, whoever 

was in charge then. 

Q. Well, let me ask you then. Are they the criteria 

that you had conveyed to your Secretary of Clergy in 

determining whether or not something was credible in 

someone's background? 

I mean, did you go through a file with them and 

say: Well, let's take an example and let's say no, this 

21 is anonymous, so we'll throw this out, or this has these 

22 factors? 

23 

24 

25 

A. 

Q. 

A. 

I -- I did not. 

Is that what you did? 

I trust my staff. 
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2 Q. Well, let's talk about your criteria for a second, 

3 Cardinal. 

4 Let's go back to the document from 1966. This is 

5 the one that you said has no value because it's anonymous, 

6 

7 

8 

9 

10 

correct? Four forty-one. 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

It's not anonymous. 

It's anonymous. 

Right. 

So you say it has absolutely no value in it; is 

11 that right? 

12 A. I see no value in it unless you investigate it. 

13 Unless you investigate it, it's anonymous. 

14 Q. Would it have been possible, Cardinal, at that 

15 pOint in time to go and get the school records for 

16 Lansdale Catholic? 

17 A. (No response.) 

19 It could have been investigated had it chosen to be 

20 investigated; is that fair to say? 

21 A. I don't know. I can't jUdge at this stage, at this 

22 period at that time in 1966. 

23 BY MR. SPADE: 

24 Q. You don't know whether Lansdale Catholic had school 

25 records in 1966? Is that what you're saying? 
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2 

3 

A. 

Q. 

I'm not saying how the person received this letter. 

Well, the question was, Cardinal: If a member of 

4 the Chancery office wanted to go and investigate this, for 

5 instance, by getting the school records for Lansdale 

6 Catholic to try to identify who wrote the letter, could 

7 somebody from the Chancery office have obtained school 

8 records? That's the question. 

9 

10 

A. 

Q. 

I mean, a school keeps records. 

It just calls for a yes or no. Could they have 

11 obtained school records or could they not have? 

12 (The witness conferred with his 

13 attorney.) 

14 BY MR. SPADE: 

15 Q. You've consulted with your counsel now, .Cardinal? 

16 A. I did, but I'm just going to repeat what I said 

17 before. I gave an answer to your question. 

19 A. I gave an answer to your question. 

20 BY MS. McCARTNEY: 

21 

22 

Q. And your answer is what, Cardinal? 

If the information in this letter had come in and 

23 the allegations are that Father Cudemo is having sex with 

24 a high school student for the past three years and that 

25 the high school student is a junior at Lansdale Catholic, 
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it would have been possible, would it not, to have gone to 

Lansdale Catholic and gotten the school records for the 

juniors to separate out from those school records the 

girls and to conduct an investigation to see whether or 

not the identity of the person could have been determined? 

I'm asking you if it could have been done, 

Cardinal. I'm not asking you whether it was. 

A. I need to ask a clarification. 

Q. Okay. 

A. You're taking this document about a second person 

saying she heard that a girl's having sex. 

connecting with this anonymous one. 

You seem to be 

A. Are you connecting this with the anonymous letter? 

Q. No. Cardinal, we're dealing with the letter that 

was authored -- it's grand jury four forty-one, April 18, 

19 (The witness conferred with his 

20 attorney.) 

21 BY MS. McCARTNEY: 

22 Q. And in this letter, and I'll read it: "It is known 

23 among the parishioners of Saint Stanislaus Church, 

24 Lansdale, PA, that one of our young priests, ordained only 

25 a few years ago, has been involved in a love affair." 
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A. 

Q. 
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Okay. 

In paren, "There is no better way to describe it 

4 than this, for the past three years that he has been in 

5 our parish. The name of this priest is Father Cudemo. 
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6 The teenage girl is a junior at our Lansdale Catholic High 

7 School." 

8 So when this came in, it was possible to at least 

9 attempt to determine the identity of the junior at 

10 Lansdale High School, correct? 

11 (The witness conferred with his 

12 attorney.) 

13 THE WITNESS: It is possible. 

14 BY MS. McCARTNEY: 

Correct. 

15 Q. Okay. And in this letter it says it is well known 

16 among the parishioners of Saint Stanislaus Church in 

17 Lansdale, so it had been possible to question some of the 

···1''B . ·parl::rhToners to 5eewhether ·a::rrmt·ehey ·kn·ew~nythTn~; 

19 

20 

21 

22 

I'm not saying it was done, Cardinal. 

have been. Correct? 

A. 

Q. 

That's always possible. 

It's always possible, correct? 

I'm saying it could 

23 If someone had had the intention to conduct an 

24 investigation, those two things could have been done 

25 relatively easily, correct? 
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I don't know about easily, but it's possible. 

1 

2 

3 

A. 

Q. Okay. So let's talk about the second document that 

4 you would have potentially disregarded because you said 

5 that there was a denial in this, that Father Cudemo had 

6 apparently denied any misconduct on the part of those 

7 girls; is that right? 

A. 

Q. 

He said it was all innocent. 

But, Cardinal, let me ask you now. 

8 

9 

10 

11 

You're looking at this case and you're determining 

this document, which is written in 1969. You also have 

12 the benefit of the letter from 1966, and all of a sudden, 

13 you have a priest within the Archdiocese of Philadelphia, 

14 who's apparently the pastor, and you have the pastor 

15 emeritus, who were talking about some information with 

16 

17 

regard to Father Cudemo. 

A. Yes. 

Is that right? 

19 that right? 

20 

21 

A. 

Q. 

That's what it says there. 

Okay. But they tell him he's got to be 

22 transferred, correct? 

23 

24 

25 

A. 

Q. 

A. 

Excuse me. Excuse me. I didn't hear you. 

He had to be transferred, right? 

(No response.) 
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His residence would have to be transferred? 

His residence. 
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1 

2 

3 

4 

Q. 

A. 

Q. Okay. Because apparently his conduct was such that 

5 it could have caused scandal, right? 

6 

7 

S 

9 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

That's what it says, states. 

Presumably so, right? 

Yes. 

So with regard to this, so you disregard the 

10 observations of Father DeSimone and the observations of 

11 the pastor emeritus. Father Cudemo says: I didn't do it. 

12 Right? 

13 

14 

A. 

Q. 

Well, that's what it says there. 

Okay. Now, let's talk about this third document 

15 from 1977. 

16 Now, again, when you get this information that 

17 comes in, you already have two previous allegations. 

lSOka y.Whataoout. ttli s-d'()cumelit n doyottmf ind- -unwo]§"thy"Q~~= 

19 belief? 

20 A. I cannot make any judgment. It's secondhand 

21 information. 

22 Q. So the fact that the girl herself didn't come in 

23 and say she was having an affair with Father Cudemo or she 

24 was having sex with Father Cudemo, that's something that 

25 would necessitate you to disbelieve it or to call it into 
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2 question? 

I cannot make a judgment on this, on this one. 3 

4 

A. 

Q. You could have if you had wanted to go and speak to 

5 this girl, her identity was known, correct? Not you 

6 personally. I'm saying it could have been done; is that 

7 right? 

8 (The witness conferred with his 

9 attorney.) 

10 THE WITNESS: There's not even a last 

11 name put here. 

12 BY MS. McCARTNEY: 

Q. I believe it's 13 

14 I'm going to show you four forty-three. Have you 

15 seen that document before? 

16 A. Not that I recall. 

17 (Pause.) 

19 attorney.) 

20 BY MS. McCARTNEY: 

21 Q. Have you had the opportunity to review that 

22 document, Cardinal? 

23 

24 

A. 

Q. 

Yes. Yes. 

NOw, with regard to this allegation that comes into 

25 the office of the Chancery in 1977, I just point out for 
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2 your attention again the fact that the Chancellor at the 

3 time l Francis J. Statkus l found the individuals that were 

4 conveying or the individual that was conveying this 

5 

6 

7 

information to be credible. Is that right? 

A. That's what he says. 

Q. And Father Cudemo was called in for a meeting with 

8 regard to these allegations; is that right? 

9 

10 

A. 

Q. 

Yes. 

And in factI the Chancellery was able to confirm or 

11 to get the name or the last name of the girl that was 

12 spoken about by speaking to another priest; is that right? 

13 

14 

A. 

Q. 

Yes. 

And the girl was identified as a 

15 correct? 

16 

17 

..... 18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

A. 

Q . 

Yes. 

And Father Cudemo denied that there was any sexual 

Bloomsburg l that he and she had in fact stayed overnight 

together l correct? 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

Separate places. 

Separate places; is that right? 

Yes. 

Okay. That she would visit him at Saint Titus 

25 RectorYI correct? 
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A. Yes. 

.1 

2 

3 Q. All right. And he also tells again that -- I want 

4 to make sure I have it 'correct -- that the girl was 

5 attracted to him, but he would not encourage her, and yet 

6 he continue the friendshipi is that right? 

7 

8 

A. 

Q. 

That's what it says. 

So this is just another girl that has a crush on 

9 him, according to this document, correct? 

10 

11 

A. 

Q. 

That's what it says. 

Okay. And he was told that this is the third time 

12 that he's been called down to the Chancery office with the 

13 same types of allegationsi is that right? 

14 A. That's what it says. 

15 Q. Okay .. And that he would have to be switched from 

16 school work at that pOint, is that right, and put into a 

17 parish? 

19 Q. Okay. So, Cardinal, if you had had the benefit of 

20 this information available to you, the denials on the part 

21 of Father Cudemo, the sources of information, the number 

22 of allegations that were part of his file at the time, 

23 would you have made him pastor at King of Peace? 

24 Do you think that he fulfilled the requirements 

25 that you thought were appropriate for pastor -- prudent, 
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2 piety, compassion, humanity? 

3 Do you think that he filled those requirements, or 

4 would you have some questions? 

5 A. 

6 to you. 

7 

8 

9 

10 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

11 1977. 

Q. 

A. 

later. 

I do have questions. I want -- I have a question 

Okay. 

Not about this. 

Not about Father Cudemo? 

No. I have to say here that this goes back to 

Yes. 

He is not appointed pastor until twelve years 

You know, a priest -- I'm talking in abstract. 

12 

13 

14 

15 priest can reform. A priest can -- even if there is 

16 I'm not stating anything about Father Cudemo here. 

17 Q. Yes . 

A 

.. ···1"8· ==;s::~~ .-.c~=~~~eyent fyo\T=tra~ce:r::·ta i It=SU s1' ice i~~- Fe~~== 

19 here he states that he would obey without any reservation 

20 the Chancery's directive. He will do anything he is told 

21 to do. 

22 Taking this at this time, what follow up there was 

23 I don't know. I don't know whether he made an attempt, 

24 you know, to be more prudent, because he's not admitting 

25 any kind of sexual action. 
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16 
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18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 
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What he is admitting is indiscretions, perhaps 

imprudence. It's only twelve years later that he is 

considered to be a pastor. 

It's very possible that the Secretary for the 

Clergy sawall of this. I don't know. He should go into 

the secret archives before a candidate is presented, and I 

can't be the one who judges what has happened in those 

twelve years, that they felt that this would not militate 

against him being a candidate for pastorate. 

Q. Cardinal, you said you can't judge, but you are the 

one that makes the appointments within the Archdiocese, 

correct? It's absolutely within your authority? 

A. That's right. It's my --

Q. Let me ask you. 

A. Sorry. 

Q. If in fact the Secretary of Clergy had looked at 

Yatlier =C;uaemo 's file, ··saw·th-(Jse···r~p-ort's~~·fn~=t1lere, =thought· 

about it and made the decision that he would still be an 

appropriate candidate, would you not have wanted the 

benefit of that information? 

Do you not think that that was important for you to 

have before you signed your name on a piece of paper 

authorizing Father Cudemo to become a pastor? 

A. I don't recall this information first of all being 



54 

1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 given to me. I rely on the Secretary for the Clergy and 

3 the Secretary -- and the Board, the Personnel Board. I 

4 don't recall when this was discussed, whether this even 

5 came up. 

6 Q. Well, let me ask you if the Secretary of Clergy 

7 A. I say I don't know what happened -- forgive me. I 

8 just want to finish. 

9 Q. Okay. That's fine. 

10 A. What happened in those twelve years between the 

11 last of the memoranda and his being considered in 1989 as 

12 a pastor. 

13 Q. But what we do know is that there are at least 

14 allegations that Father Cudemo had engaged in 

15 allegations that Father Cudemo had engaged in sexual 

16 activity with minors on two occasions with two different 

17 minors, correct? 

19 Q. Because the second --

20 A. First of all, we have this , they mention 

21 having sex, but I don't see anything corroborated by the 

22 girl herself. 

23 Q. Cardinal, no one spoke to the girl herself. No one 

24 in the Chancellor's office tried to speak with ~""I'1 

25 
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2 A. I know, but she could have come forth, too. 

3 Q. Cardinal, you are aware of the fact that it's 

4 extremely difficult for teenagers who have been the 

5 victims of sexual abuse to come forward and talk about 

6 that abuse themselves until decades later. You're aware 

\ 

7 of the research in regard to that issue, correct? 

8 A. Yes. I know that. 

9 Q. Okay. 50--

10 A. But at the same time, at the same time, you know, 

11 legally, how much credibility do we give to secondhand 

12 information, secondhand allegations? 

13 Q. Okay. I mean, that's your answer. That's fine. 

14 So if an allegation comes in that's secondhand, 

15 that already gets a lower level of credibility? 

16 I mean, I'm just asking you, Cardinal. If that's 

17 the way that it's viewed, then please say so. Correct? 

19 Q. So if I come in I mean, as a hypothetical, if I 

20 come in and I say my friend -- and I'm seventeen, and I 

21 say my friend, who's also seventeen, has been having sex 

22 with an archdiocesan priest for the past three years and I 

23 just think you should know about it and then I walk away, 

24 that that's something that, based upon your criteria, 

25 should be given, you know, should be -- the level of 
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2 credibility goes down at that paint because it's me that 

3 makes the complaint and not the individual themselves? 

4 That's what you're saying, correct? 

5 A. I have to say that that has low credibility than 

6 the person who is the accuser comes in, the one who feels 

7 she is the victim. 

8 

9 

Q. 

A. 

It has less credibility? 

I say the secondhand information legally has less 

10 credibility than the person herself coming in. 

11 

12 

Q. 

A. 

Okay. 

But I'm not saying that the -- that if a secondhand 

13 comes in, I'm not saying that that should not be 

14 investigated. 

15 Q. But a sufficient investigation based upon what 

16 we're talking about in this regard would be to call the 

17 particular priest in, say there's an accusation that 

19 years, the priest says no, that's not true, I didn't do 

20 it, and that would be sufficient under your standards for 

21 an investigation and a completion of that file; is that 

22 right? 

23 

24 

A. 

Q. 

I did not say that. 

Well, that's what happened in this particular case, 

25 Cardinal. 
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A. 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

I don't see that. 

Well, tell me what you would do. I understand 

4 those circumstances. 
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5 What did you direct your Secretary of Clergy to do 

6 in conducting an investigation, assuming that that was the 

7 way that the complaint came to the Archdiocese' attention? 

8 

9 

A. If an allegation comes in today, it is to be given 

a thorough investigation. I don't know whether or not 

10 Father Statkus investigated any further. 

11 Q. Well, based upon what you indicated, and if I'm 

12 wrong, Cardinal, I want you to please correct me, but 

13 based upon what you indicated, this particular complaint 

14 where the allegation comes from a best friend of someone 

15 who allegedly says that her best friend is having sex with 

16 an archdiocesan priest for the past three years that began 

17 while she was a high school student, so automatically that 

19 

20 

21 

You then call in the priest, which Father Statkus 

apparently did. The priest says; I didn't do it. I know 

I've been called down here three times in the past. Yes, 

22 we are friends, and yes, she does have a crush on me. 

23 I'm aware of the fact that I have to be switched 

24 out of working in high schools because of my past, and I'm 

25 okay with that, and I'll do whatever you tell me to do, 
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2 that at that point in time, based up~n then that's what 

3 happened in this particular case, that that's sufficient 

4 to put you at ease that-that case is now closed; is that 

5 right? 

6 A. I did not say that. 

7 Q. Well, what else should have been done? 

8 A. I said this is what evidence is being presented to 

9 me today. 

10 Q. I understand that. 

11 A. I don't know what Father Statkus did or what he 

12 tried to do and possibly couldn't do. Maybe he did 

13 attempt to --

14 BY MR. SPADE: 

15 Q. But you're confident that your Secretary of Clergy 

16 at the time in 1989 that you approved the recommendation 

17 to appoint Father Cudemo as pastor, you're confident that 

nTS"you"rSecreT:arYbT CTergyat"that"elme WDuld' have- "gone hae~" 

19 to research the file to make sure that Father Statkus had 

20 indeed investigated these allegations so that he, Father 

21 Jagodzinski, was confident that these allegations were in 

22 fact incredible, right? 

23 

24 

A. 

Q. 

I can't. 

You're confident that Father Jagodzinski would have 

25 done that, right? 
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2 

3 

A. I'm just saying that if he saw this information, iE 

this is all that was available you know, I don't know 

4 what his judgment, his recommendation at the time, you 

5 know, was possibly based on this and perhaps other 

6 information that I'm not aware of. 

7 BY MS. McCARTNEY: 

8 Q. Well, let me ask you this, Cardinal. Let's assume 

9 that Father Jagodzinski went back to the secret archive 

10 file, saw these allegations, went through the same 

11 analysis that you did in front of this grand jury, that 

12 the first one is anonymous, so we can to say that, the 

13 second one, there's a denial on the part of the Father 

14 Cudemo, the third one the girl herself didn't come forward 

15 and there's also a denial on the part of Father Cudemo, 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

and there's a passage of twelve years. Okay? 

You're comfortable with him going through that 

A. I can't . I can't speak for Father Jagodzinski. 

Q. I'm asking you if that's what he did, and he made 

the decision that Father Cudemo was a fine candidate to 

put up for a pastorship. You're fine with that analysis 

and that --

A. This is not the only thing he would limit himself 

to. He may have seen perhaps there was nothing in the 
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2 past twelve -- the last twelve years after these 

3 allegations. 

Q. Well, let's say that there's no further 4 

5 allegations. You're okay with the analysis that if Father 

6 Jagodzinski went through that analysis with regard to 

7 these individuals, with regard to these three complaints 

8 in Father Cudemo's past -- let me just ask you this. 

9 If that's what Father Jagodzinski did and he was 

10 fine like to put him up for a pastorship, even with this 

11 in his background, because of the analysis that I just 

12 went through with you, did you consider that to be 

13 appropriate work on the part of your Secretary of Clergy? 

14 A. I'm just saying that I presume that Father 

15 Jagodzinski, you know, had good reasons for recommending 

16 Father Cudemo. 

17 Q. And I appreciate that answer, Cardinal, but that 

18 does not answer my ques on. 

19 (The witness conferred with his 

20 attorney.) 

21 BY MS. McCARTNEY: 

22 Q. My question to you is: With regard to the 

23 allegations, with regard to the contents of Father 

24 Cudemo's secret archive file, if Father Jagodzinski 

25 evaluated those three complaints the way that you did in 
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2 front of this grand jury, you would consider that 

3 appropriate, correct? 

A. I'm going to repeat my answer. 

All right. 

4 

5 

6 

Q. 

A. I believe Father Jagodzinski had good reasons for 

7 recommending him as pastor of King of Peace. 

Q. And I'm not asking you anything about what other 8 

9 reasons Father Jagodzinski had. I'm asking you to focus 

10 because this is what this grand jury investigation is 

11 about. 

12 If Father Jagodzinski went through and made the 

13 same evaluation that you did with regard to the 

14 credibility and the severity of the allegations in Father 

15 Cudemo's background and thought that it was okay for him 

16 to be put on the table as a pastor, you're okay with him 

17 going through that analysis and using that judgment; is 

19 A. You're asking again a contingent question on if. 

20 I'm not going to judge what Father Jagodzinski would have 

21 concluded. 

22 Q. Well, did you have any discussions with Father 

23 Jagodzinski about that? 

24 

25 

A. 

Q. 

I don't recall any. 

Okay. So, Cardinal, you make Father Cudemo pastor, 
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2 is that right, of King of Peace in 1989? 

3 A. I appointed him. 

4 Q. You appointed him pastor, and then in 1991, Father 

5 Cudemo is made pastor of Saint Callistus; is that right? 

6 

7 

A. 

Q. 

That's what it states there. 

In June of 1991, and correct me if I'm wrong, but 

8 Saint Callistus in 1991 had a school associated with it; 

9 is that right? 

10 A. If you say so. I am not acquainted with all the 

11 parishes now that have schools. 

12 Q. Okay. And the effective date of his becoming a 

13 pastor -- an individual priest is told that they will have 

14 a change of assignment prior to their actually taking 

15 over; is that right? 

16 A. Yes. 

17 Q. Okay. And when are the assignments actually made? 

18 Do you 

19 A. Well, it states there generally they're made in 

20 June. 

21 Q. Okay. That's when they actually assume their role, 

22 or is that when they are told of it? 

23 A. That's generally the date there, is generally when 

24 they assume their role. 

25 Q. Okay. So they're told of it sometime previous to 
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that; is that right? 

A. Yes. 
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Q. Now, in 1991, specifically June 7 of 1991 or, I'm 

sorry, June 4 of 1991, some information comes to your 

Secretary of the Clergy, John Jagodzinski, with regard to 

Father Cudemo. 

Were you familiar with those allegations brought by 

a 

A. I can:'t recall it right now. 

Q. The allegations, Cardinal, in a nutshell were that 

she was having sex with Father Cudemo since she was a high 

school student and that that affair with him or that sex 

with him continued up until 1991, at which point in time 

she was involved with him to the extent that they co-owned 

a house together in Florida. 

Were you aware of that? 

Q. Would you agree with me, Cardinal, that information 

20 with regard to your priest, one of your priests, having 

21 sex with high school students and co-owning a house with a 

22 woman, that's fairly significant; that doesn't happen 

23 every day, right? 

24 

25 

A. 

Q. 

No. 

And that doesn't stick out in your mind at all? 
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I can't Lecall it. 

Okay. Let me show a show you a document. Grand 

4 jury four forty-four. 

5 (Pause.) 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

MS. McCARTNEY: You know, it's now 

twelve eighteen. We're going to break for lunch 

till quarter of two. 

MR. GALLAGHER: 

MS. McCARTNEY: 

Make it two. 

Till two o'clock 

Cardinal, I'm going to provide you 

with the next five documents that I expect to 

be asking you questions about so you can have 

the benefit of reading them at your leisure. 

Okay. 

MR. GALLAGHER: Four forty-five, four 

forty-six, four forty-four, ten ninety, and four 

Two o'clock. Okay. 

(A luncheon recess was held.) 
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2 AFTERNOON SESSION 

3 

4 MR. GALLAGHER: All right. May the 

5 record reflect it's now two o'clock. We're 

6 reconvening. 

7 

8 

9 

10 

11 
_ ..... 

, .. " 
~. 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

19 

20 (No response.) 

21 ~.~ 

22 

23 

24 

25 
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ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA .... ~: 
(Pause.) 

MR. GALLAGHER: May the record reflect 

at 2:05 P.M. I informed the witness that we're 

ready to proceed and he and the attorney said they 

needed two more minutes to go over some of the 

do~uments that we gave them at twelve eighteen when 

we broke. 

(Pause.) 

(Whereupon the witness and his counsel 

returned to the grand jury room.) 

MS. McCARTNEY: Okay. We're back on 

the record again. It's December 5. The time is 

now two twelve. We have sixteen regular -- I'm 

MS. McCARTNEY: Which constitutes a 

22 quorum. 

23 BY MS. McCARTNEY: 

24 

25 

Q. 

A. 

Good afternoon, Cardinal. 

Good afternoon. 
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2 Q. Before we broke for lunch, I had provided you with 

3 some documents that were going to be discussed next. 

4 

5 A. 

Did you have the opportunity to review them? 

Forgive me. I'm not that -- the last document, I 

6 haven't read the last two and a half pages. 

7 

8 

9 

Q. 

A. 

Q. 

Well, we'll just go with what we have then. 

Okay. 

Let's talk first about when we ended. We were 

10 talking about the fact that had come to 

11 the Archdiocese, specifically to the Secretary of Clergy, 

12 and brought forth some allegations related to Father 

13 Cudemo. 

14 Do you recall those allegations being brought to 

15 your attention, Cardinal? 

16 

17 

A. 

Q. 

I do not. 

Okay. 

19 Not specifically, but I recall for a period of time that 

20 every once in a while Monsignor Cullen discussed the 

21 situation of Father Nick Cudemo, that there were 

22 allegations. 

23 Q. Let me ask you this, Cardinal, and then we'll do it 

24 generally. 

25 First, what is your recollection of the situation 
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2 involving Father Cudemo? 

3 A. From that time it was that he was being accused by 

4 certain people, particularly relatives of his, of 

5 inappropriate behavior, and that when confronted, Father 

6 Nick Cudemo would generally deny them and -- but we were 

7 trying to investigate the allegations, I remember that, 

8 and then asked him to go for evaluation, which he did. 

9 

10 

11 

As far as we know, that he -- and then he took him 

out of we -- I know we were going to remove him from 

the parish. Then he had an accident, I remember that, 

12 with a bus, I think it was; and then eventually he 

13 resigned years later, though he did not function as pastor 

14 while he was officially a pastor until '96. 

15 

16 

It was from -- I think it was '91 on he did not 

he was on a leave of absence. Those are some of the 

17 general memories that I have about him. 

ave a me 

19 being serious in the Archdiocese of Philadelphla? 

20 

21 

A. 

Q. 

Of being? 

Serious. The allegations that were brought forth 

22 upon him and his reaction to those allegations and his 

23 responses to directives by you, do you recall there being 

24 discussions about that and the serious nature of them? 

25 A. Yes. 
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Do you recall what happened with Father Cudemo 

3 subsequent to his resigning his pastorship at Saint 

4 Callistus? 
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5 

6 

A. I just recall he went to, I think, live with one of 

his relatives. I think his sister. I'm not positive. 

7 Q. Do you recall what the diagnoses were for Father 

8 Cudemo when he was evaluated at Saint Luke's and Saint 

9 John's? 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

No. 

Do you recall that he was diagnosed as a pedophile? 

No. 

Well, let's talk then in specifics if we may. 

With regard to the allegations brought forth by 

and if you could refer to grand jury 

16 four forty-four, this is the document which relates to 

17 A. If you give me a moment. 

18 Q. ure. 

19 (Pause.) 

20 This is a document that is to Monsignor or Reverend 

21 James Molloy from Father Jagodzinski regarding Nick 

22 Cudemo, and the date of it is June 7, 1991, and it relates 

23 a conversation that Father Jagodzinski had with 

24 

25 

.SlIlIlwhen she came to see him. 

And she initially said that she came out of concern 
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2 for Father Cudemo because he was about to assume 

3 responsibility of a parish that was much larger than the 

4 one he had previously been assigned to and that he was in 

5 the hospital being for heart disease. 

6 And then ••• oes on to describe for 

7 Father Jagodzinski what her relationship with Father 

8 Cudemo was, and specifically she talks about the fact that 

9 she's known him for fifteen years. 

10· She's now thirty-one years old, and she's known him 

11 since she was a student at Cardinal Dougherty High School, 

12 and she talks about the fact that she's been in a 

13 relationship with him during that period of time, and the 

14 relationship, that they were so deeply involved with one 

15 another, that they were co-owners of a house in Florida 

16 since the Memorial Day weekend of 1989. 

17 She told Father Jagodzinski that Father Cudemo had 

18 to 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

everybody downtown, end quote, knows about his friendship 
t-\,W\oV\ 

~ith~ and that someone downtown even told him 

how important it is to have female friends and companions. 

~,,~J\t~ilO V\ 
That's a summary of what it is that~ 

~ told Father Jagodzinski; is that right? 

A. Yes. 

Q. And based upon the information that she gave to 
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2 FathC:~L ,)rltJod::i.nskl, h(~ ItJr-ites somr,o persont1l reactions to 

3 this information; is thilt riqht? 

4 A. Y(~S • 

5 Q. And one oE them, the Eirst one that he writes, it 

6 says: did not appear to be motivated by 

7 anger or hostility or by any apparent determination to 

8 hurt Father Cudemo. My impression is that she was 

9 speaking out of concern for him because she is convinced 

10 

11 

that he is in a very poor emotional state." 

• ~ Q V,LOII~':S Then he goes on to wri te: ,III' .1.,,111 lilt story is, 

12 in my estimation, largely believable. Her assessment of 

13 Father Cudemo's present emotional state, I believe, is 

14 fairly accurate." 

15 He again then goes on to say that he believes that 

16 Father Cudemo should be evaluated in Villa Saint John 

17 Vianney Hospital and that it seems inadvisable that he 

assume 

19 Now, Cardinal, that's what the memo relates; is 

20 that right? 

21 A. Well, he put a condition on that. 

22 Q. What's the condition? 

23 A. You know, he shouldn't be assigned if Father Cudemo 

24 admits to what has been told. 

25 Q. I'll read it so that everything can be seen in 
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2 context. 

3 

4 

{\It "I }hink that 
"l~ VlOV\ S 

1I11· .. II •• ·.R," 

if Father Cudemo were confronted with 

in parentheses, "she gave full 

5 approval to her being identified as the source," end 

6 paren, "he would not dispute it. In that event it seems 

7 very inadvisable that he assume his new pastorate. 

8 Perhaps he could be referred to the Anodos Center for 

9 evaluation and be given time to reflect on his present and 

10 future ministry. Perhaps some time at Villa Saint John 

11 Vianney Hospital is in order if Father Cudemo admits to 

12 what has been told"; and then he goes on further to say 

13 that he can offer some personal insight into this 

14 situation because of his very long association with Nick, 

15 and he says that they were high school classmates. 

16 Now, Cardinal, there's nothing in the file provided 

17 for -- well, let me ask you this question first. 

19 right, based upon this document, what it says? 

20 A. What you read? 

21 Q. Correct. 

22 A. Yes. 

23 Q. And Father Jagodzinski was somebody that -- at the 

24 time that this memo was written, he was your Secretary of 

25 Clergy, correct? 
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2 

3 

A. 

Q. 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEV~LACQUA 

Yes. 

And Father Molloy was tile your Assistant Vicar, 

4 correct? 

5 

6 

A. 

Q. 

Yes. 

Okay. NOw, and you've told us previously on 
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7 numerous occasions in this grand jucy proceeding that you 

8 had full faith and confidence in the judgment of your 

9 Secretary of Clergy, correct? 

10 

11 

A. 

Q. 

Yes. 

And also of the people that you put in top 

12 administrative positions, and Father Molloy vJould be one 

13 of those individuals, correct? 

14 A. Yes. 

15 Q. Now, Cardinal, can you tell us in light of those 

16 questions why it is that Father Cudemo was, based upon the 

17 secret never questioned about the situation 

19 A. You'd have to ask I think Father Molloy or Father 

20 Jagodzinski. 

they reacted 

I don't understand I mean, eventually 

21 I presume they were investigating. I 

22 presume that they were trying to get more concrete 

23 evidence of what happened. 

24 Q. Well, what kind of concrete evidence was needed, 

25 Cardinal? 
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s()m~ kind of. P s Y r. h () L o!J i. (: ,1 L evaLuation. That could have 2 

3 

4 

5 

been part oE l.heLL" str:-atGqy, but I mean, it doesn't state 

that here, whdt th(,~y were going to do. 

Q. And I ' L 1 tell you what they did, Cardinal, or I 

6 mean -- well, any decision that's made with regard to 

7 removing a priest or taking any punitive action against a 

8 priest, that has to come through you, correct? 

9 

10 

A. 

Q. 

Yes. It would have to, because there's a process. 

And any priest that is told or it's requested that 

11 they go for treatment at a facility, you would have to 

12 approve that as well, correct? 

Yes. Because you cannot mandate it. 13 

14 

A. 

Q. Okay. And so if there was a request on the part of 

15 Father Molloy or Father Lynn to have Father Cudemo 

16 evaluated, a psychological evaluation conducted on him, 

17 that would have had to have been approved by you, correct? 

19 Q. And so in order for that to have happened, you 

20 would have had to have been fully aware of the situation 

21 because they would have want you to have all the facts 

22 before you made that decision, correct? 

23 A. They wouldn't necessarily tell me everything. They 

24 would summarize the reasons for the recommendation. 

25 Q. And what do you recall what the reasons for the 
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2 ca~ommendation were in this particular case? 

J 

4 

5 

6 

A. 

Q. 

A. 

I can't recall them. 

What would that be? 

I can just surmise them. 

You know, based on what I've read here, that the 

interview showed that their allegation there are 

7 allegations that were made that seemed to be probable and 

8 that also that seemed to be certainly admitting violation 

9 of boundaries, and some of those I think were serious 

10 violations, that it was that he was acting imprudently, 

11 that he was worthy -- I mean, that he deserved to have an 

12 evaluation, a psychological evaluation, and to see what 

13 came out of it, because I think they probably also in the 

14 previous memo felt the same as I did, that his responses 

15 of denial were evasive. 

16 

17 

19 

So I'm presuming that they were investigating at 

this time, but I -- I don't recall. But I'm sure that 

Q. The action that was taken, Cardinal, was that they 

20 scheduled a psychological evaluation for Father Cudemo 

21 that was scheduled on December 1 and that he was going to 

22 report back then for evaluation. Okay. Will you accept 

23 my 

24 

25 

A. 

Q. 

Yes. 

-- my telling you that that's what the file 
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2 reflects? 

3 

4 

A. 

Q. 

Yes. I accept that. 

Okay. And let me ask you then. 

5 With the severity of the allegations that are 

6 brought to the attention of the Archdiocese, with the 

7 absurdity of some of the denials on the part of Father 

8 Cudemo, with the prominence of his position as a pastor, 

9 do you think it was prudent to allow him to remain in 

10 residence as pastor of Saint Callistus from September 28 

11 to December l? 

12 

13 

A. It would be very hard from a canonical point of 

view to remove him. He would have -- he has his rights, 

14 and if we tried to remove him, he could bring action. 

15 Q. And what would that action be? That would be some 

16 action against the Archdiocese of Philadelphia? 

17 A . He could bring -- theoretically, he could bring 

. . . ·····1·8· .... caet ion.· . ··14· I·· made iii .ciecisiond:.o.rew,o'le=chiw" . LWQu).,d,ha)zoe ... 

19 to go through a process. If I issued a decree, he could 

20 appeal that. 

21 Q. In the ordinary course of things, Cardinal, given 

22 the fact that you're the Cardinal and the priests work for 

23 you, and they obviously respect you, it has been your 

24 experience that when you tell a priest you should do this, 

25 that more often than not they actually comply with your 
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2 rAql1(~st, (~orr(~ct? 

Not a LTrJays , but most do. 3 

4 

1\. 

Q. I\nd because pri(!sts are trained that Hith regard to 

5 obeciiencp., and par.tic;ularly obedience to a Cardinal; is 

6 that right? 

Thr..nk you. 

Is that right.'? 

7 

8 

9 

A. 

Q. 

A. Well, they would ordinarily respect the directive 

10 of a bishop. 

1 1 Q. So even if there was no formal process in place to 

12 remove Father Cudemo from residence and acting as pastor 

13 of Saint Callistus, did you ever consider the possibility 

14 of saying to him, calling him in and sitting him down and 

15 saying: We have an evaluation set up in December. It's 

16 best that you not continue at Saint Callistus until we can 

17 get that done? 

19 the Clergy, that he would make that recommendation. 

20 Q. But, Cardinal, again, this information was brought 

21 to your attention, and you certainly have the ability to 

22 override anything that your Secretary of Clergy says? 

23 A. I do not recall that all this specific information 

24 was sent to me. 

25 Q. But when you say you don't recall that the specific 
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2 Lnformati.on was sent to you, then can ynu r~xplain to me 

3 how it is that you think that your Secretary of Clergy was 

4 competent, if he didn't give you the seriousness of this 

5 situation? 

6 

7 

A. He still remained very competent. 

to send all the details up to the bishop. 

8 you know . 

You don't have 

I mean, I --

9 Q. We're not talking, Cardinal, about a roof leaking 

10 on a parish gym. 

11 A. I know about that. 

12 Q. We're talking about an allegation now that dates 

13 back to 1966, where you have a priest operating in the 

14 Archdiocese of Philadelphia that has been accused with at 

15 least eight people that come to my mind at this point, 

16 documented proof or documented allegations. 

17 A. Documented allegations, please. 

. ······Al le=g=a·tiofl:sO fha-vi fl:gsex· . ...,.itrhteenaga Hg i:r::lsU~aL. 

19 number -- there's eight of them. I mean, you don't think 

20 that that's something that is significant enough to give 

21 you the full story on, and if not, how can you say that 

22 your Secretary of Clergy was competent? 

23 A. They were competent, and I -- you would have to ask 

24 them what reasons they had for not requesting that he be 

25 removed immediately from an administrative point of view 
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2 () [' r. e I 1'1 est i n q t h d tat l·:) as t . 'l'h(~y IlI\lSt havI~ had good 

J reasons for that. 

4 Q. Whatever their r.easons were, YOII had the authority 

5 and the ability to take action on your own, correct? 

6 A. That doesn't mean -- you're saying I'm aware of all 

7 of this. I -- 1 mean, I don't know. I don't recall any 

8 of this. 

9 Q. You don't recall any information --

10 A. I just have the general information that Bishop 

11 that Monsignor Cullen gave me about Father Cudemo, but I -
12 don't recall all these details. I don't even know if 

13 these memos were sent to me. 

14 Q. Well, when you say details, I mean, are you talking 

15 about -- I mean, we're talking about sex with children. I 

16 mean, you don't 

17 A. But they I have to say that they made a judgment 

19 presuming, in preparation for the evaluation and to 

20 make -- and to get him to be evaluated and perhaps in 

21 their minds was trying to get enough information in order 

22 to ask him to resign. That's all. That could have been 

23 part of their strategy. 

24 BY MR. SPADE: 

25 Q. Cardinal, you said that the reason that you didn't 
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2 take Father Cudemo or that your Secretary for Clergy 

3 didn't take Father Cudemo out of Saint Callistus on 

4 October 3, when this information carne to light, and he was 

5 kept in there until the beginning of December, one of the 

6 reasons was that the Archdiocese had a canonical duty to 

7 Father Cudemo to respect his rights; is that correct? 

8 

9 

A. 

Q. 

We always have to respect the rights of everyone. 

Right. Would you agree that the Archdiocese, you 

10 and the people that work for you, also had a duty to the 

11 children and the teenagers at Saint Callistus to not put a 

12 priest into their midst that was going to harm them 

13 sexually, abuse them sexually? 

14 A. I just mentioned before. We must respect the 

15 rights of everyone and particularly the safety of 

16 children. 

17 Q. Right. Would you agree with that your Secretary of 

'~=~,="~:'b&,, ,gLergyHatH~ peint,iR,19fH:=W"Et'6=ca-wa'EeeE n that duty "tA)""tfte=-=,=~ 

19 children of Saint Callistus? 

20 

21 

A. 

Q. 

I'm sure he was. 

And do you know, as his superior, how if at all the 

22 Secretary for Clergy balanced the duty that he had and 

23 that the Archdiocese had towards Father Cudemo in terms of 

24 his canonical rights with the duty that the Archdiocese 

25 had towards the children of Saint Callistus? 
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A. 

Q. 

ANTHONY ,JOSEPH CARDINAL BF.V[LACQUA 

Yo 1.1 W 0 II 1 d h II vet 0 c1 S k him h n w It ~~ 1> a 1. .1 n c P. d it. 

Okay. Look! ng back on it now I how wOllld YOIl 

4 balance it'? 

A. 

Q. 

A. 

You're asking me to look back now? 

Yes. 

That's different. That's different from 
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5 

6 

7 

8 Q. Well, but you have the information now. Would he 

9 have gone over the information with you? 

10 Who did you have more of a duty to? What was the 

11 higher duty? To the children or to the priest? 

12 A. It has always been in general that the highest 

13 priority goes to the children. 

Q. Okay. 

MR. SPADE: That's all. 

14 

15 

16 

17 

MR. GALLAGHER: Let me ask him a couple 

questions, Maureen. 

19 BY MR. GALLAGHER: 

20 Q. Cardinal, at the end of the October 2 grand jury 

21 four forty-six, Father Lynn and Malloy told Father Cudemo 

22 that he wasn't going, to be -- there were no plans to 

23 remove him from the parish, but he did agree at that 

24 point, Father Cudemo, that he was willing to be evaluated 

25 at Saint Luke's. 
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2 

3 A. 

[s thi'lt il cot"Lf"'!ct summary dt the end of that memo"? 

[see that it says here, "I painted several," that 

4 no one WilS asking him to resign; is that the sentence? 

5 

6 

Q. 

A. 

7 not 

HLqht. 

Yes. Where does it say about Saint Luke's? 

8 (Pause.) 

9 I know someplace he said he was willing to be 

10 evaluated. I don't see where it speaks 

11 BY MS. McCARTNEY: 

I'm 

12 Q. It reads on page twenty-eight, Cardinal, "I asked 

13 him" 

14 MR. GALLAGHER: The page before. 

15 BY MS. McCARTNEY: 

16 

17 

Q. "I asked him if he were willing to be tested and 

have an evaluation. He said that he was willing and that 

.. mnl& .. I· h·ad···.offe<l:?·e·u····th.at·l·ast. year.. Istatad .tchatci.nthis .cassu 

19 it would be good to have because the allegations were very 

20 specific. I then explained the nature of the evaluation 

21 at Saint Luke's Institute." 

22 A. I see that. 

23 BY MR. GALLAGHER: 

24 Q. So at this point, your two point men on this, Lynn 

25 and Molloy, okay, they have serious allegations from eight 
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p80ple in the file. They've confronted Cudemo with that. 

Cudemo has agreed to be evaluated. Molloy and Lynn and 

now you agree that his denials were evasive. We have all 

5 those factors. 

6 The question is: Why wasn't he removed from being 

7 the pastor on October 2? 

8 A. You would have to ask the Secretary for the Clergy 

9 for that, for that explanation. 

10 

11 

Q. 

is 

Okay. Now, what I want to know from you, Cardinal, 

we're not going to ask them that because they're not 

12 here today. 

13 What I'm asking you is: If you had known all that 

14 stuff at that pOint, all those facts, would you have 

15 directed him to be removed from the parish? 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

A. 

Q. 

I cannot answer that question. 

Why can't you answer it? 

.. I t' s-eolH::hl'geft 1:;, .... ! d"O'ftLl:;kno'W-- -bec-fr-tlse wI don '-1;:; 

know what they would I would have asked them. 

Q. 

A. 

Well, you got a guy --

I do not know why they did not make that 

recommendation. They must have had good reasons for not 

23 saying -- for saying that he should not be resigning at 

24 that time. 

25 Q. Well, do you think that anything they would have 
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2 S,) id wO\1l.d hrlve b(·")en i1 CJood reason? 

J 

4 

5 

6 

r mean, here's a guy that has eight allegations 

aqilLnst him. 'l'hey ilqrep. that they're ccedi.ble. They 

i1Skp.d him about Lt. lIe's ~~vaslve, and then he agrees to 

qo for treatment. Okay. And then they recommend to you 

7 if that's what happened, that he stay there. 

8 

9 A. 

What would you have said to them? 

I don't know if they tried immediately to get him 

10 to make an appointment for Saint Luke's. 

11 

12 

13 

14 

Q. Well, forget about what they tried to do. He 

already said, "I'll go," didn't he? Didn't he? 

Doesn't it say, "I'll go"? "I'll go and get the 

evaluation"? I'm talking about Cudemo. Cudemo agreed to 

15 go? 

16 

17 

A. 

Q. 

Yes. 

Okay. Why do you think it was competent on their 

-18 .. ... part Eoure cnmm-end .. to -you=ttra-t:: .. It-e-s 'l::a-y . in . 'that- -p a r ish 7- . 

19 A. I cannot explain their reasons. They -- I must 

20 presume that they had reasons for not asking for his 

21 resignation immediately or asking for removal. 

22 Q. Okay. Accepting all those things, do you think 

23 that the fact that they didn't recommend to you at that 

24 point that he get out of the parish, do you think that's 

25 competence on their part? 
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2 A. I'm going to repeat. I don't -- they must have had 

3 good reasons for not making the recommendation that he be 

4 removed immediately. 

5 Q. Can you remember what the reasons were? 

6 A. No . 

7 Q. Okay. 

8 BY MS. McCARTNEY: 

9 Q. Well, let me ask you this, Cardinal. 

10 If you look at the document that I marked as grand 

11 jury four forty-six, page twenty-nine -- this is after 

12 he's told Monsignor Lynn and -- or Father Molloy and 

13 Father Lynn that he may have lain on top of girls nude and 

14 all the other denials that he put forward. 

15 It says: "As he was leaving, Father Cudemo asked 

16 if the Archbishop was moving to have him removed from the 

17 parish. I explained that there is no plan afoot for such 

~=~~=~T8~=c=~at.hiri(rand . th.at ~kihdot ~talk~rspremature ;uIstated .E-~~~ 

19 the evaluation would be done and the evaluation and 

20 recommendations sent to the Archbishop. Only at that 

21 point would decisions about the future be made." 

22 

23 

24 

25 

A. 

Q. 

Now, do you see where I'm reading from? 

Page twenty-nine? 

Page twenty-nine, the second to last paragraph. 

(The witness conferred with his 
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2 r1 t t () nH~ y . ) 

J 'r!i E W I 'I' N E S S : I see it. Forgive me. 

4 BY t"IS. [v\cCAH'l'NEY: 

5 Q. SO your subordinates specifically tell Father 

6 Cudemo that you have had no plan to have him removed from 

7 the parish at that point in time and that an evaluation 

8 would be done and then decisions would be made? 

9 A. Well, it explains it. It's in the abstract. 

10 Explained there is no plan afoot for such a thing. 

11 Doesn't necessarily mean that 

Well, that's not in the abstract. We're talking --12 

13 

Q. 

A. No, what I'm saying. It doesn't mean necessarily 

14 that it was brought to my attention and I said do not ask 

15 him to resign. 

16 Q. But based upon that paragraph and that phrasing in 

17 there, Cardinal, would you agree we that they're basically 

.. mrS ..... saying nerra~re"re· notgcr±nllt~Eklanjlth4n~ w·ith,¥0u.u.ntLl 

19 we get that evaluation done? 

20 A. That's what it says, yes. 

21 Q. And let me ask you again. Do you think that now, 

22 with that added fact, given the facts that we've had thus 

23 far in the Cudemo file, do you think that was competent on 

24 their part? 

25 A. I have to say that I must accept that they had 
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2 reasons for their . 

3 Q. Their reasons are right there in that paragraph, 

4 Cardinal, correct wait. Let me finish, and then I 

5 promise I'll give you the opportunity. 

6 Their reasons are right there that they're going to 

7 get an evaluation done and then once the evaluation comes 

8 back, then recommendations will be made. That's what 

9 their offering as their explanation for the actions that 

10 they're taking. 

11 Do you think that that's competent? 

12 A. At that time I would have to say that they were 

13 acting with competency.' 

14 BY MR. GALLAGHER: 

15 Q. Well, what do you say at this time? 

16 A. I don't want to answer that question. 

17 Q. Why not? 

19 you've seen these documents, whether or not today you 

20 think what decisions they made, the recommendations that 

21 they made to keep this man at that parish, do you think 

22 now -- forget about what you thought about then. In 

23 retrospection, was that competence? 

24, A. I'm going to repeat that at that time, that they 

25 were acting competently. 
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5 

6 

Q. 

A. 

Q. 

A. 
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Okay. A r. t h L :., t i. me w h r1 t do y () Ll t hi n k? 

I thi.nk that's an Lnappr-opriate quesr.i.on. 

Why do you thi.nk i.t's an Lnappr-oprLate question'? 

Bee: i1 11::> p. [' III n () t - - it's r1 d iff e r- en ttL me, a 

different element. I'm sorry. I'm -- I can't answer that 

7 question. 

8 

9 

Q. Well, as the Cardinal you've had to make decisions 

and judgments on a lot of things. All we're asking for 

10 today, Cardinal, is to make a judgment. 

11 Knowing the facts that you've seen as of right now, 

12 do you think -- can you make a judgment right now today 

13 whether or not what they did and what they recommended to 

14 you was a competent thing to do? 

15 

16 

A. 

Q. 

I say at that time it was a competent thing to do. 

But you can't say today, or should I say you don't 

17 want to say today; is that correct? 

19 

20 

Q. 

A. 

Why don't you think you should answer it? 

Do I have to repeat that I'm going back to this 

21 time and that's all we're discussing? 

22 Q. No, and I'm asking you to come right now and what 

23 you just read there today, based on your experience and 

24 your authority, do you think that what they did was 

25 competent? 
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¥c;s. 

Why'? 

Because [ think they were acting within the realm 

5 {If prudence, Lights of everyone, that they were concerned 

6 perhaps -- I have to conjecture on this because I don't 

7 know what all their reasons were, that they could see that 

8 perhaps he ",ould might appeal, make a process. They 

9 felt that within a short time he would be sent away for 

10 evaluation. 

11 It was within -- you mentioned a month later or two 

12 months later that he actually went for evaluation, that 

13 perhaps they knew that it would take that long because you 

14 can't get an appointment in Saint Luke's immediately. 

15 They figured that was sufficient rather than to have him 

16 resign or to take action to get him to resign. 

17 

..... n18·· 

19 

20 

Q . 

A. 

Q. 

So back then you thought it was competent, and 

Well, I -- I'm s~ying I have to judge by that time. 

Okay. 

21 BY MS. McCARTNEY: 

22 Q. Cardinal, what is different about that time in 1991 

23 and today? What's different? 

24 A. Because I don't know all the circumstances of what 

25 they were -- what their plans were at that time. 
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And intorm(~d Y!)U n,1rli.(!L 

1\ n Ii t h (1 t C: 0 II I. d h il P pen t 0 d rl y , too, L hilt: Ltc 0 u 1 d be. 

<+ Today Lt cOIILd bo considered c()rnp(~tc!nt, too. 

5 BY [vIR. GALLI\GHER: 

6 

7 

8 

Q. So if all these facts -- let's just forget that. 

I'm asking you a hypothetical, which is 

permissible, Cardinal, so you know. I'm asking you a 

9 hypothetical. 

10 Forget about what time. If all that information 

11 was brought to you today, would you still allow Cudemo to 

12 stay in that parish for two more months even though he's 

13 agreed to go for evaluation? 

14 

15 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

Can I ask my lawyer, please 

Sure. 

-- to discuss something with him. 

Sure. 

attorney. ) 

THE WITNESS: You're asking me what I 

would do today, and I'm going to repeat again, that 

I -- at that time, they did not recommend 

resignation immediately. 

I don't know all the reasons that they 

had. I'm going to abide by that, that they were 
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2 competent at that time. 

3 BY MR. SPADE: 

4 Q. And just to be clear, by competent, you mean that 

5 that decision to keep him in the parish for another two 

6 months was competent in terms of the Archdiocese' duty to 

7 protect the children and teenagers of Saint Callistus 

8 Parish; is that what you mean? 

9 A. I'm saying that they had good reason for the 

10 decision that they made. 

11 BY MS. McCARTNEY: 

12 Q. And, Cardinal, you're aware of the fact that 

13 subsequent to this information coming and Father Cudemo 

14 being called in and the evaluation being 
lre~e... 

15 December, that the victims 
D., r\(\k. 

16 

in 

17 ~ went back to the Archdiocese to talk about how 

19 to.ey came forward with their allegations and when the 

20 evaluation was actually scheduled; is that right? 

21 A. Yes, I remember that. 

22 Q. Okay. And they talked about how they were upset 

23 the evaluation was not scheduled until December 1, 1991, 

24 and they cannot understand how Father Cudemo can remain in 

25 the position of pastor that long a period of time. "The 
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4 Tl1is 1::; qran(i jury [out:" [or-ty-seven. You have a 

5 copy of that. 

6 A. Yes. 

7 (The witness conferred with his 

8 attorney.) 

9 BY MS. McCARTNEY: 

10 Q. So this is a layperson who -- I mean, they're 

11 talking to the Archdiocese and saying what they think is 

12 an absurdly long period of time after bringing forth the 

13 allegations, the severity of which they did; is that 

14 right? 

15 A. That's . could you point that out, please. 

16 Q. Where I'm referring to? I'm referring to the 

17 second paragraph, first page, the last two sentences. 

19 Q. Four four seven. This is a memo from Father Lynn. 

20 A. Excuse me. October 24? 

21 Q. October 24. 

22 A. This is the first page. 

23 Q. The first page. 

24 A. The last lines. 

25 Q. The second paragraph. 
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2 A. Oh, I'm sorry. 

3 Q. That's okay. And I'm talking about the end of that 

4 I?aragraph. 

5 A. I see it. 

6 Q. And they're talking about how absurd they think it 

7 is that Father Cudemo is allowed to remain as pastor of 

8 Saint Callistus during the period of time until the 

9 evaluation is scheduled; is that right? 

10 A. Yes. 

11 o· They again go through some of the abuse that they 

12 suffered as a result of their contacts with Father Cudemo; 

13 is that right? 

14 A. Yes. 

15 Q. And I'm going to ask you to flip what's designated 

16 as thirty-eight on the document in front of you and look 

17 at the third paragraph from the bottom. 

=~=+8=~ .=u~-It~sa¥s-harR= ___ lIMQns.LgnoLMQ_LLQ¥.BxnJQjD~d~j:.l}aj:. j:.J:l_e_ m 

. flotl\ 
19 situation is that I says one thing and Father 

20 Cudemo denies it. Monsignor stated that Father Cudemo has 

21 been as cooperative as anyone could be. He has not 

22 admitted to the fullness of the story as it was given to 

23 us. Father Cudemo is going to a highly thorough, 

24 professional evaluation. In light of these denials, there 

25 is an insufficient basis to remove him from the parish 
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2 pendinq Lh(~ l:Vr1Llllltil)T1 t·(~poct." 

3 

4 

5 

A. 

Q. 

Yes. 

Is that the poLicy of the /\rchdiocese of 

6 Philadelphia at the time in 199L? 

113 

7 A. We 11, I P r. e sum e t h r1 tat t hat tim (-) - _. I mea n, we' d 

8 have to respect again the rights of both parties, and it 

9 had to be his evaluation that he needed the evaluation 

10 report before a decision could be made. 

11 

12 

Q. 

A. 

And let me read -- I'm sorry. 

No, I'm saying that for the canonical process to 

13 remove him from the parish, he is stating that it's 

14 insufficient evidence, that if we had to start a process 

15 against him, we would need very strong evidence. 

16 Q. You didn't ask him -- you didn't give him the 

17 opportunity to deny your request to remove himself from 

-18--the -p-a:ris-h" a t thal::;- time ,Hrou-gh ,eo-:r:I"e'ct? - -N'O' crnenasked---

19 him to? 

20 A. I don't know if they did. 

21 Q. Well, there's nothing to reflect that they did 

22 then; is that right? 

23 A. I say I don't know. 

24 

25 

Q. 

A. 

Well, it says on the October 3 memo -­

I understand. 



1 

2 Q. 

114 

ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

It says that he wasn't being asked to remove 

3 himself from the parish? 

4 A. Well, this is information that he was giving to the 

5 ones he was interviewing, stating that there's 

6 insufficient evidence to actually begin a process of 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

removal. I mean, this is what I read. 

Q. But let's not talk about a process of removal. 

Let's talk about the fact that a priest owes a duty 

of obedience to his Cardinal. You could have called 

Father Cudemo in and said: Nick, there's some serious 

stuff going on here. There's some serious allegations 

against you. You've agreed to go to an evaluation. We 

14 can't get it scheduled till December, but you know what, I 

15 got to protect those people at Saint Callistus. So you go 

16 live with your sister ~ntil that happens. 

17 You could have done that, Cardinal, couldn't you? 

1~8 ~ ~A. ~ ~ .~"~J> wetllct~eieneit=if~ ~it· was'~ !?~e€emm~neied=~tO=f'!le-cr 

19 and if I had known -- you know, I don't know what their 

20 reasons were, why they did not recommend that. They must 

21 have had good reasons for not recommending it. 

22 Q. Well, the reasons as they've stated in these memos, 

23 and these are people that work for you and follow the 

24 policies of the Archdiocese of Philadelphia, was basically 

25 that Nick had denied some of the -- Nicholas Cudemo had 
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3 said/she said situation, so th8LC~'s an insutficient basis'? 

4 

5 

6 

A. 

Q. 

l\. 

That's why they wanted him eVrtluatE~d. 

And the vif;tims 

'rhey seem to be trtkin<J v(~ry immediate dction to get 

7 him for an evaluation. 

8 Q. Well, let's talk about, Cardinal, what it is that 

9 actually gets Father Cudemo removed from the parish 

10 pending the evaluation. 

11 I'm going to show you a document -- well, I'll show 

12 you two documents. 

13 

14 

15 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

MS. McCARTNEY: Show him this. This is 

four forty-eight and ten ninety-one, too, please. 

(Pause.) 

MR. SPADE: Cardinal, we're handing ten 

ninety-two to you as well. 

(The witness conferred with his 

attorney. ) 

MR. GALLAGHER: Cardinal, it's now five 

after three. We're going to take a break. Some of 

the grand jurors need a break, and then you can 

take your time and read those things. We'll break 

for ten minutes till quarter after three. 
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2 (/\ recess was held.) 

:3 MR. GALLAGHER: May the record reflect 

4 it's three eighteen. 

5 I\nd we still have a quorum; is that 

correct'? 

7 

8 

9 

10 

11 

12 
h- _. ) __ ' ~.'t-'. ~~'J~~"'""''''r, (-·w ... .. ~-' ;0, .... II, ~ t1:!: ""~_.. _.:,~ 

","'1 ~'~ " , .." • • ~. ~ • '". ~ 

13 

14 

15 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 
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2 

1 
< 

4 ,.,~ •. , ,1_ _ '._IJII<'~ 
5 ... is' ;00' ••• 1 •• 1 ••• '11'1 •••• _." __ IifIIIL. 

6 ~l ••• _).ln.Dl". 
7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 1 ••• 
__ II -..' .. " I ~.. • 

, . ",' , ." ~ ~ .... '. "," 

15 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

23 ' ..... 

24 

25 
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5 

6 
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8 

'9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 
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2 

3 

4 ? 

5 

6 

7 

8 

9 

10 
, ; 

11 -' ,'" ," 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

19 
. 

20 

21 

22 

23 

24 

25 
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3 

4 
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6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

17 

19 

20 

21 

22 

23 

24 
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7 
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9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 .11 .Ut 

16 

17 
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20 

21 

22 

23 
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.l 
; 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

21 

22 

23 

24 

25 (A discus..sion \;7aS held off the record.) 
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(Pi1usn.) 

MR. GALLAGHER: May [ have the record 

4 reflect it's now three thirty-two. informed the 

5 witness we're rearty to proceed. He said he needed 

6 one more minute to finish the last page of the 

7 three documents that we gave him at three minutes 

8 after three. 

(Whereupon the witness and his counsel 

10 returned to the grand jury room.) 

11 MS. McCARTNEY: Okay. We're back on 

12 the record now. It's three thirty-four. 

13 BY MS. McCARTNEY: 

14 Q. Cardinal, did you have the opportunity over the 

15 course of the break to review the documents that I 

16 provided to you? 

17 A. I did. 

19 jury exhibit four forty-eight. That is a document that's 

20 dated 2 4 ~ I-t in vol ve san in t e r view wit h ~ 

21 It's conducted by Father Lynn 

22 and Father Molloy, and it involves Father Cudemo. 

23 And in this document, Cardinal, and I'll summarize 

24 it, if I may, there's basically further allegations that 

25 are brought to the attention of the Archdiocese by ~a.·,,"~~~ 
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:2 _, .. 1 n d !') h !'; t (1 L k S r1 b 0 11 tho w the fa c t t hat she was 

.3 .lbU30d by OL' sexually ilbused by E'uther Cudemo from the 

4 tlme that she WclS r1 junior in high school through her 

5 senioL' year at l\rchbishop Prendergast. She talks about 

6 things that he did to her and that he had begun taking an 

7 interest in her and taking her places. 

8 She said that he began to molest her and it 

9 continued through her senior year. It included hugging, 

10 kissing, fondling and laying on top of her. 

11 She further related that while she was in the 

12 convent, he would come and hear confessions and this was 

13 torture for her. 

14 She stated her position is that he should not be in 

15 a position to victimize anyone else and he should not be 

16 in a parish now. 

17 Is that an accurate summary of that document, 

19 A. Yes. 

20 Q. And on October 24, again nothing is done to remove 

21 Father Cudemo on that date; is that correct? 

22 A. Yes. 

23 Q. Now, there's a letter that comes to your attention 

24 from the victims, the family members, and it's signed by 

Do~ t'\" 
25 all of them, 
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2 
__ I 

3 and that comes to your 

4 attention on November 5 of 1991; is that right? 

5 A. It's dated November 5? 

6 Q. Okay. And it's written directly to you, his 

7 Eminence, Anthony J. Bevilacqua; is that right? 

8 A. It's directed to me. 

9 Q. Okay. And it talks about the fact that they 

10 believe that Father Cudemo has sexually and 

11 psychologically abused girls and young women for the past 

12 twenty years; is that right? 

13 A. That's a summary of what yes. 

14 Q. And they talk about how his criminal and immoral 

15 conduct constitutes a pattern of abuse which makes him a 

16 present real danger to other girls and women; is that 

17 right? 

19 you're on. 

20 Q. I'm page one, paragraph two. 

21 A. All right. 

22 Q. Is that right? 

23 A. Yes. 

24 Q. And it talks about how they believe that the 

25 Archdiocese has a moral and a legal duty to remove that 
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A. '1' hat's w h 1'1 tit 5 d Y S • 3 

4 Q. And th.1t lh(~ ttl i Lure} 011 the Archdiocese' part to do 

5 that, to remove Father Cudemo Erom his position as pastor, 

6 could only be viewed as immoral i1nd neglig::::nt; is that 

7 c i gh t·~ 

8 

9 

10 

11 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

That's what they say. 

Do you disagree with that? 

I just said -- I'm just quoting. 

I understand. Do you disagree with their 

12 characterization? 

13 

14 

15 

16 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

I'm not making a judgment. 

I'm asking do you disagree with it? 

I can't answer the question. 

And they talk about how the Archdiocese seems 

17 unable or unwilling to understand the area of sex abuse; 

19 A. That's what it says. 

20 Q. They talk in this letter, Cardinal, if 11m correct, 

21 about how they believe that they were treated by Monsignor 

22 Molloy and Father Lynn when they met with him regarding 

23 this allegation; is that correct? 

24 

25 

A. 

Q. 

You're on page? 

I'm on page sixty. 
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2 A. I don't have that pagination. It's the second page 

3 or I don't have numbers. 

4 Q. It's Bates stamped. 

5 

6 

7 

8 

Okay. On the top left it would be page three. 

A. Oh, I see. Sixty. There. All right. 

What paragraph, please? 

Q. I'm referring to the last paragraph where they talk 

9 about how, having gone to the Archdiocese and being told 

10 by them that the evaluation was scheduled for two months 

11 in the future, that they scheduled a second meeting and 

12 that the second meeting was held with Monsignor Molloy and 

13 Father Lynn on October 17, 1991; and the letter quotes: 

14 "We talked at great length about 'i"hy Father Cudemo should 

15 be removed from the ministry before the evaluation. 

16 Monsignor Molloy told us that the evaluation would have to 

17 take place first and that Father Cudemo was complying with 

.......... ··~~hecoIrd iliolIs·s et: out ·at ·t·h@cf,i~meeting._ .... Mons -Lgnox. 

19 Molloy also said that Father Cudemo was not being removed 

20 because the misconduct had occurred fifteen to twenty 

21 years ago. He asked, 'How do we know that,'" quote, "'he 

22 is not grown up and is not doing it anymore?'" end quote. 

23 "He said that if it were current, it would be different. 

24 Monsignor Molloy said, 'We have to protect Father Cudemo's 

25 rights too. '" 
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J l: he s e v i. c l:.L m s d uri n fJ tr1 i1 t me e t L fllJ, d <) Y 0 II l~ h ink t hat t hat 

4 was appropriate for Monsignor M()Lloy to ~e saying those 

5 things? 

6 A. You're asking me to make a judgment about Monsignor 

7 MolLoy's response. I don't know the context of the 

8 response here. 

9 Q. Well 

10 A. They are summarizing an interview. 

11 Q. In what context would it be appropriate to be told 

12 as a victim of sexual abuse that the misconduct occurred 

13 fifteen to twenty years ago and if it was current, it 

14 would be different, but how do we know he's not grown up 

15 now and not doing it anymore? 

16 In what context would that be appropriate to tell a 

17 victim? 

=U-Tg=~=A-; =~l1: I-s-h ar d n 'fur -me =t:Lr'trrd ge -wtry-Mons-i gnu :tnMoiioys'd-id 

19 this. I cannot speak for him. 

20 Q. Do you think if those things were said, that that 

21 was appropriate? 

22 A. I don't know. 

23 Q. Do you understand -- do you have an understanding, 

24 Cardinal, as to how, if these people were victims of the 

25 abuse of Father Cudemo, how they might be upset and feel 
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2 [" C! v L (: t i. 111 i. :~: (.~ ( i by t h (: 1\ [" C h d i 0 C e s {~ i. f t hat was the res po n s e 

:3 that t.hey cccl~iveri? 

4 

5 

6 

7 

1\. 

Q. 

A. 

Q. 

[ l.: d [l II rlCi e r s t d n d the i r beL n 9 11 P set . 

Do you understflnd how they may feel revictimized? 

That's hard for me to answer. 

And what do you think about -- or was this the 

8 policy of the Archdiocese when they write in this letter: 

9 "[Vlonsignor f.Vlolloy tried further to justify this position 

10 by explaining that every time a complaint is made against 

11 a priest, the Archdiocese cannot be expected to remove him 

12 from his position." 

13 Was that the 

14 

15 

A. 

Q. 

Where are you reading from? 

I'm reading the next paragraph down. Page four t 

16 second paragraph. 

17 A. Well, that would be true. For every allegation, 

19 Q. Now t they talk on page five about how their 

20 immediate concern is why the Archdiocese made the decision 

21 to allow Father Cudemo to remain as pastor pending the 

22 evaluation? 

23 

24 

25 

A. 

Q. 

A. 

Where are we? 

Page five, the third paragraph from the bottom? 

I see that. 
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" 0 uri. III me d i ate con c ern" ? 

Yes. And they also write: "Our complaints are 

.1 

4 

5 reason enough to suspend Father Cudemo. Reliance on the 

6 age of our complaints to avoid taking immediate action 

7 conveniently ignores the information provided by Ms. 

8 -. To ask us how we know whether Father Cudemo has 

9 not been grown up and is not doing it anymore reflects a 

10 mindset which is demeaning to us and pathetically 

11 self-deceptive. It shows a regrettable lack of 

12 sensitivity and a basic ignorance of the area of child 

13 abuse and sexual misconduct." 

14 Do you understand how they might have those 

15 feelings based upon what you know about Father Cudemo's 

16 file thus far, Cardinal? 

17 A. I'm just saying that is their judgment. I do not 

19 Q. And in this letter they talk about how they talked 

20 to professionals in the area of psychiatry and that the 

21 information that they received is that individuals who 

22 engage in this kind of criminal aberrant behavior are 

23 rarely cured and therefore constitute a potential threat 

24 to others? 

25 A. (No response.) 



136 

1 AN'I'IIOI'IY .)O:3t-;PH CAHDfN{\L UI~V(Ll\CQlJA 

2 Q. 

"l . ) A . YI~S • 

4 Q. N 0\"" ,1 t L h t-~ t i Il\ e t hat t. h L '" 1 e t t. e L W c1 S VJ r itt en, 

5 v/hich is Novf'.·!Ilb~:c 1991, that Ln[ormation \vas available 

6 through the psychiatric community that pedophiles and 

7 people that continually abuse minor children are a 

8 continued threat to other people, is that right, and 

9 they're rarely cured? 

10 A. I know that recently psychiatrists will say that, 

11 but may I ask a question of you? 

12 Q. Sure. 

13 A. You say -- well, you indicated before that Father 

14 C~demo was a pedophile? I was not aware of that. 

15; Q. I'm telling you what the evaluations of the 

16 hospitals that he was sent to revealed. 

17 A. I said I was not aware of that. 

19 community concluded that people who engaged in the kind of 

20 behavior that Father Cudemo was accused of engaging in 

21 were rarely cured and constitute a potential threat to 

22 others? 

23 A. I cannot make a judgment -- I'm not a psychiatrist, 

24 to say that at the time I felt he was a pedophile. 

25 Q. Cardinal, in this letter, these victims threatened 
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the possibility that given the inaction on the part of the 

Archdiocese, in their opinion, to act responsibly, that 

they may have to initiate a lawsuit; is that right? 

A. That's what it says here. 

Q. Okay. Now, this letter is dated November 5, 1991, 

and presumably you received it at some point thereafter; 

is that right? 

A. I don't know. 

Q. Okay. You don't know whether you received it? 

A. That's right. 

Q. Well, in the normal course of how the Archdiocese 

works, you would get your mail that was directed to you, 

right? 

A. No. 

Q. Would there 

A. Much of it, but a lot of it goes to -- to other 

Q. 

A. 

Well, this --

I cannot certify that I -- that this was sent to 

21 me. 

22 Q. But something of the magnitude that is being 

23 discussed in this letter, that certainly would have come 

24 to your attention, wouldn't it? 

25 A. We can't say certainly. That would depend on the 
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2 judgmRnt of my secretary, who would refe~ p~obably to the 

.1 Clergy office, i1nd they WUiIl.d make the Jlld<Jlilent. 

4 BY MR. SPADE: 

5 Q. But, Car-dinal, you've made it clear that you told 

6 your subordinates that you wanted to be informed of all 

7 important allegations regarding the sexual abuse of 

8 minors? 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

Yes. 

You would agree that this is 

But that doesn't mean that all the details are. 

You would agree looking at exhibit number ten 

ninety-two, that this contains I'm sorry -- ten 

ninety-one. You would agree that that contains important 

15 information regarding the sexual abuse of minors, correct? 

16 A. It's it contains information. It does not 

17 mean that this memo, this letter, as it was written, was 

==c-c~~T8~- "'S"ent ut-omedirec-tly. . 'I'h-eycQ-ul-d- havesu-mmari2eQ s'Q_weth ing_ 

19 to me or said it to me verbally, which I do not recall. 

20 Q. Right. Okay. But however it was, whether it was 

21 verbally or through a letter, you agree that it's a 

22 reasonable inference to make that this information, 

23 whether it was verbally or in writing, came to your 

24 attention at that time? 

25 A. It may have, but I don't recall it. 
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2 Q. W I ~ 1. L, i. f i. t (I i. I ! n ' t , t-. h (} n Vol h L1 t you' V r~ a 1 rea d y 

3 t~)stifL~~d to, \>Jhich i.s that you instructed, you made sure 

4 that youe suuordinates beought all important information 

5 of cLergy s~x nbus~ of -- Let me finish the question. 

6 A. Sorry. 

7 Q. You would agree that that wouldn't be true in this 

8 case, then'? 

9 A. I would have to say I'd leave it to their judgment 

LO what information should be given to me. 

11 BY MS. McCARTNEY: 

Q. 

A. 

What is left to your judgment, Cardinal? 

Final decisions of their recommendations. 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

Q. All right. Well, let me ask you about grand jury 

exhibit ten ninety-two. This is a memo to the file from 

Reverend William J. Lynn. It's regarding an interview 

with Father Cudemo, and it's dated November II, 1991. Is 

19 A. Yes. 

20 Q. And you would agree with me that after that meeting 

21 is held, very shortly after, in the'normal course of 

22 things, this letter would have reached you; is that right? 

23 

24 

A. 

Q. 

Yes. 

And in this memo it talks about Father Cudemo being 

25 called down and about the fact that he was being asked to 
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2 StF![1 asid~:! from Saint Callistus pending the evaluation; is 

3 that right? 

4 A. Yes. 

5 Q. Okay. And Monsignor Molloy tells him why that is, 

6 that he's being asked to do that r is that correct, in this 

7 memo? 

8 

9 

A. 

Q. 

Yes. 

And it says that and I'll read it for the 

10 record, and you tell me if I'm reading it correctly: 

11 "Monsignor Molloy began the interview by bringing Father 

12 Cudemo up to date on recent developments. Monsignor told 

13 Father Cudemo that the group who brought allegations 

14 against him were not satisfied with the fact that he has 

15 consented to an evaluation. They wanted to know why he 

16 was permitted to remain as pastor when there was serious 

17 allegations that had been brought against him. Monsignor 

19 lawsuit and have written to the Archbishop of concerning 

20 such." 

21 

22 

And then he goes on to 

allegation brought by Siste 

the other 

, and then 

23 Monsignor explains to Father Cudemo that the Archbishop, 

24 wants him to consider two things: One r what is good for 

25 Father Cudemo; and two, what is good for the Church. 
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[8 thl~t cor-recto:; 

A . 'r hat's w hat l t say s . 

Q. And is that cor-rect? Is that correct? Is that 

what you directed Monsignor MoLloy to explain to Father 

Cudemo? 

A. I don't recall. I say the priorities I always 

give -- I mean, he's concentrating on this as the welfare 

always of the children, the victims, then the Church and 

then the priest. 

Q. Well, you would agree with me, Cardinal, that based 

upon this memo and the way that it's written, that two 

things were explained to Father Cudemo for his 

consideration: One, what is good for him; and two, what 

is good for the Church? 

A. That's what it says there. 

Q. And there's no mention in that paragraph about 

what~ qoo'd for=~'if"i e1::±-m-s n012 ",h15: tn' 8goodf-€l.r- -t:"fhHe~·=~~= 

children, correct? 

A. (No response.) 

Q. It's not in that paragraph? 

A. It's not in that paragraph. 

Q. And it also goes on to say that Monsignor Molly 

told Father Cudemo that Cardinal Bevilacqua is asking him 

to withdraw from the parish between now and the time of 
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2 Lllt:~ (;VilLllrlt.tC);l c"lnci hc;'s rl(lt to t:!x~:?rcise his assigned 

J III i 1\ i.!i Lei. C~ s tll-.' t'tl P. (-~ n now i1 n d t h P. e val u a t ion; i s t hat rig h t ':' 

4 A. 

5 Q. Now, Cardinal, explain, if you would, to us what it 

6 is; why on November 11 w~s it that Father Cudemo was 

7 fi.nalLy asked to step dltJaY from Saint Calli.stus? 

8 A. This memo explains that, I think explains the 

9 reasons for it. 

10 Q. The threat of the lawsuit? 

11 A. No. I don't know. 

12 Q. Well, ·that's \vha t the memo says. 

13 A. It could be that, be one of them. 

14 Q. Because you would agree with me that 

15 A. But it was -- I mean, there was the new memos of --

16 
iY\Av-~~rfJ- .. 

regarding Sister '1'.' ••• 1 .... - .111. It could be a series 

17 of factors that motivated the request for him to resign. 

19 asked to step aside when the first allegations came in 

20 from the family members; is that right? 

21 A. No. 

22 Q. He wasn't asked to step aside when the family 

23 members went back and expressed their displeasure orally 

24 to Father Molloy and Father Lynn about the length of time 

25 between their complaint and the evaluation, correct? 
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A. That's correct. 

1 

2 

J Q. He wasn't asked to step aside after the allegation 

4 came in from -- the additional allegation came in from 

5 

6 

7 

A. 

Q. 

is that correct? 

Correct. 

And only after the letter was written to you where 

8 there was a threat of a lawsuit was it that any action was 

9 taken asking Father Cudemo to step aside and not exercise 

10 his ministry pending the evaluation; is that a fair 

11 summary of the events with regard to Father Cudemo? 

12 

13 

A. 

Q. 

May I. 

If you can answer my question and then you can 

14 absolutely say whatever you want. 

15 Is that a fair summary of the time line with regard 

16 to Father Cudemo? 

17 A. Yes. But it doesn't mean that it was because of 

19 Q. Okay. Cardinal, at this point in time because it's 

20 now ten till four, and the jurors have posted some 

21 questions which we took while you were reading the 

22 documents during the break, so we're going to pose them to 

23 

24 

25 

you at this juncture. Okay. 

A. Yes. 

Q. The first question that the grand jurors wanted to 
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2 know was: Wh,lt is the Archdiocese doinq now with regard 

] to F(lther [3r:-(~l1ni1n, who's still curr:-ently in assignment at 

4 Resur:rection Parish'? 

5 A. [ don'!: know. ['m not the Ar:-chbishop. 

6 Q. Up until the point in time that you were the 

7 Archbishop, did you take any action with regard to Father 

8 Br:-ennan's assignment at Resurrection Parish? 

9 A. Not that I recall. 

10 Q. Now, the second question was that you as Cardinal, 

11 and recognizing the fact that you are no longer in that 

12 pOSiti~~, you're still a cardinal, but you're no longer in 

13 charge of the Archdiocese of Philadelphia, but at the time 
. 

14 th~t you were, you were the spiritual and moral leader of 

15 the Archdiocese, and the grand jurors were concerned about 

16 why it is with that being your duty, why you were so vague 

17 about the secret archive files and what was contained in 

19 you didn't demand that a summary of every priest that was 

20 up for the discussion at a personnel meeting be given to 

21 you prior to that meeting so you would have their 

22 background? 

23 A. That was the usual practice, that if a priest had 

24 something in the secret archives could you read that 

25 question again. Do you mind? 



14'1 

AN'l'BONY JOSE PH CAROL NAL B EV I LACQUA 

2 () . ['m not actually reading it. I wus kind of, but 

J basically, Cardinal, the grand jurors are correct when 

4 they say that when you were running the Archdiocese of 

5 Philadelphia, you were the spiritual and moral leader of 

6 the Archdiocese; is that right? 

7 

8 

A. 

Q. 

Yes. 

And you've told us that you didn't educate yourself 

9 personally as to the contents of the secret archive files 

10 that existed in the Archdiocese of Philadelphia; is that 

11 also correct? 

12 A. I didn't go in specifically and read them all. 

13 That's correct. 

14 Q. And we also had some testimony, we talked about the 

15 fact that there was Priest Personnel Board meetings where 

16 certain individuals were up for discussion about assuming 

17 different positions in the Archdiocese; is that right? 

19 Q. And the grand jurors wanted to know, those factors 

20 being true, why it is that you wouldn't have delegated to 

21 someone on your staff the job of going through summarizing 

22 the secret archive files and providing that to you so that 

23 you would have that information when you went to a Priest 

24 Personnel Board meeting? 

25 A. I -- forgive me, but if there were a candidate that 
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2 was belnq propusp.d [or ,1[1 clssiqnlll[!nt ilnd the Ser.retary of 

3 the Clergy wouLd look at the s!'~cr(~t archives Llnd find 

4 something in there, that would have been brought to my 

5 attention ordinarily. 

6 Q. So if that was the ordinary way, I guess the 

7 question then 

8 A. It wouldn't have been -- ordinarily, it wouldn't 

9 have been raised at the Personnel Board meeting because it 

10 was confidential. 

11 So if that was the ordinary way that things 

12 happened, then can we assume from that answer, Cardinal, 

13 that you were made aware of the three incidents that were 

14 in Father Cudemo's file before he was discussed for being 

15 appointed as a pastor? 

16 A. Forgive me. I say it would have been brought to my 

17 attention, you know, if they felt it was something 

~ ..m18 Hug 19n rfl cant forthea~ntlllent: ~ and ·Hreys~Ei lr~rrt==· ~=. ="~i""I""~f~·· = 

19 other words, they would want to make a judgment on the 

20 appointment and ask my advice. 

21 In this case, I don't recall that before the 

22 appointment of Father Cudemo, that matters from the 

23 that these allegations were brought to my attention, but 

24 it would -- ordinarily, I have to leave it to the judgment 

25 of the Secretary for the Clergy to say is this something 
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2 that has to be brought to me beforo the appointment to a 

J particular office. 

4 But I don't recall that was brought to my 

5 attention, because I don't know whether they felt what 

6 their judgment was about the allegations. 

7 I also cannot -- I don't know whether or not they 

8 

9 

10 

themselves looked at the secret archives. 

know. I have no recollection. 

Q. Now, you've testified on numerous occasions 

11 throughout this last day or so that you relied 

12 tremendously on the discretion and abilities of your 

13 Secretary of the Clergy; is that right? 

14 

15 

A. 

Q. 

Yes. 

And that you basically relegated a lot of the 

16 responsibility to that individual? 

17 A. Yes . 

Hl .. +1. ... . ··And-the .. gr.a.nd .. ju.rDLs.wanted.t,(L.knoW'. that .gJ ven."t ben 

19 number of times that that was the answer, exactly what 

20 role did you have in this issue of Clergy sexual abuse if 

21 everything, according to you, was relegated to the 

22 Secretary of Clergy? 

23 A. They handled the specifics of interviewing, of 

24 listening to allegations, that when victims, alleged 

25 victims came in, it was my responsibility -- and whatever 
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J 'l'h(~y WI)lll.d mClk~} recommendations on what rlctions 

4 should be tr.1kf-}n. 'j'hc-;y wou ld Eo llow thr-ough on an 

5 investiqativ~ phClse. '1' hey wou 1 d keep me they wouldn't 

6 every drlY Lnfor-m Ille, hut they would i.nform me of 

7 significant steps in the investigation and then the final 

8 recommendation. 

9 Also, it was naturally -- was my responsibility 

10 to -- when we had to set up the policy, to approve the 

11 policy on how to handle these cases. 

12 Q. So then you were apprised on a continuing basis as 

13 to the nature of allegations, the specifics of the 

14 allegations and the severity of the allegations? 

15 A. When you say specifics, it may not be all of them. 

16 Those that they felt were sufficient. 

17 Q. And certainly the people on your staff would have 

19 significant, the age of the victim that would have been in 

20 question, the nature of the allegations, the past history 

21 of the priest? 

22 A. I have to presume that they would give me that 

23 which was significant. 

24 Q. Well, you would agree that those factors that I 

25 just listed out would be Significant, correct? 
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They sound reasonable. 

Okay. Now, you indicated, and if I'm wrong, please 

4 correct me, that you believe, even sitting here in 2003, 

5 that the situation, the information that you know at this 

6 juncture with regard to Father Cudemo, that it was handled 

7 properly; is that right? 

8 

9 

A. 

Q. 

It was handled competently, yes. 

Okay. And that you would be comfortable if it was 

10 handled in the exact same way today in 2003? 

11 A. 

12 way. 

13 

14 

Q. 

A. 

15 today. 

I said that what they did was done in a competent 

And you would be comfortable if that situation -­

I don't know what information would be presented 

16 Q. If the situation that we know about Father Cudemo 

17 were presented today, would you be comfortable with the 

19 A. If my staff handled it in the same way, I repeat 

20 that what they did then was handled in a competent way. 

21 Q. And you would agree that the way that it was 

22 handled would have been inconsistent with the norms that 

23 were passed in 2002; is that right? 

24 

25 

A. 

Q. 

What norms? 

The norms from· Dallas, the Dallas charter? 
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mAon, thr1t YOll hi1V'~ to Sily which norms ore 

J you talkinq ohout? 

4 Q. The way that an investigation is to be conducted 

5 when an allegation of sexual abuse comes In. 

6 A. Well, the norms made it dlffer-ent, so it would be 

7 handled differently today, so we have ilLreildy changed the 

8 process, procedure in handling investigations in 

9 accordance with the norms. 

10 Q. And it was changed because it was determined that 

11 the way things were being handled was not as responsibly 

12 as it should have been handled; is that fair to say or no? 

13 

14 

15 

16 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

That's your judgment. 

Is that fair to say? 

No. 

Okay. Now, the grand jurors had a question about 

17 how many sexual allegations, allegations of sexual abuse 

cl-% - -ha"'V'ecto--De- maGe- .fH~-f-{)£.o- ---S4i)m.om aG=t;;.,.t--&Ris-taken-rube-t-o-re- _ am --

19 priest is asked to remove himself from assignment? 

20 

21 

22 

A. 

Q. 

A. 

Could I please react to that first. 

Sure. 

There are several questions involved in that. 

23 other words, how many allegations must be made before 

In 

24 action is taken, and then it's added on, you know, before 

25 a priest has to be removed. There's several questions in 
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2 the:! rt'} • 

. 3 The policy is and has been that when an allegation 

4 comes in, that action is taken as quickly as possible. 

5 The policy is that a victim comes in, an accuser comes in 

6 or makes an appointment, they are to be seen as quickly as 

7 possible, and this is what we did do. 

8 And it's done today with a different approach. 

9 it's a social worker, but then with the Secretary for the 

10 Clergy. 

11 And secondly, that the priest -- the accused is 

12 called in as quickly as possible. If in that interview 

13 with the priest the allegation seems credible, then as 

14 quickly as possible he is sent for evaluation --

IS psychological evaluation. 

16 And also then there are other factors as far as 

17 offering to the victim, you know, psychological 

+8 ... ·e Ot'tfiS"e 1 in~:h ~~itUoa~ouns Blingand SOD D" gIld thg..t .. ~I'le .. 

19 are to conform -- also part of the obligation to conform 

20 with all the requirements of civil law. That was done 

21 then. 

22 That's what's required today, but with different 

23 approach as far as who handles the immediate 

24 investigation; but we do handle them as quickly as 

25 possible, and you don't have to wait for several 
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2 allegations. 

3 

4 

One, it must be the first allegation sufficient to 

trigger the response. If there's an admission on the part 

5 of the priest of the sexual abuse, then he is removed 

6 immediately. 

7 Q. Cardinal, do you yourself keep any personal files 

8 with regard to priests that have sexual abuse of minors --

9 

10 

11 

12 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

I did not. 

-- or did you? 

I did not. 

When you would get information with regard to like 

13 the investigation of Father Cudemo, did you keep any 

14 personal diary as to that investigation or what was being 

15 done? 

16 

17 

A. 

Q. 

I did not. 

It seems to the grand jurors, Cardinal, that the 

1 8 . . rig ht: sand u PF@"t; CcQ"t; ion .. o.f~~ chi ld r.€' n .. 0 f th.<:; ... 11rclldi 0 c:: e s e 

19 of Philadelphia are considered less seriously than the 

20 rights and protections of the priests. 

21 Would you agree with that? 

22 

23 

A. 

Q. 

No. 

Do you think that the rights and the protection of 

24 the children of the parish of Saint Callistus were given a 

25 higher priority than the rights and the protection of 
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3 A . W h (~ n Y () II ~:; i1 Y t hat, w hat - - I' m not f 0 110 win g . 

4 Wf.·~ you know, we certainly wouldn't didn't think we 

5 were c~cating a serious danger. I mean, the protection of 

6 children is always our highest priority. 

7 BY MR. SPADE: 

8 Q. To keep a man that had about eight allegations in 

9 the file going back twenty years of having sex with 

10 teenage girls, to keep him after he's agreed to an 

11 evaluation, to not move him immediately to Villa Saint 

12 Joseph or to a his sister's house or to any other place 

13 where there aren't children available to him or teenagers 

14 available to him, but to keep him in Saint Callistus for 

15 approximately two months, that's the question. 

16 Was the priority of the teenagers and the children 

17 of that parish taken into account adequately by that 

19 A. I have to say we did everything possible to protect 

20 the children. 

21 Q. So it wasn't possible to take him out immediately 

22 and put him in Villa Saint Joseph, for instance? 

23 A. It was very difficult to arrange an evaluation that 

24 quickly. 

25 Q. No. No. I don't mean Villa Saint John Vianney. I 
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2 mean the retirement home that the Archdiocese owns. 

3 You couldn't have taken him out immediately on 

4 October 2, 1991, and put him in Villa Saint Joseph? 

5 A. We had -- as I said before, we take someone out 

6 immediately if there is an admission on the part of the 

7 accused or certainly sufficient evidence that he's guilty. 

8 As you have said, these were allegations. He was 

9 denying them. 

10 BY MS. McCARTNEY: 

11 

12 

13 

14 

Q. Cardinal, you have in the --

MR. SPADE: Let me just ask one last 

question. 

MS. McCARTNEY: Go ahead. 

15 BY MR. SPADE: 

16 Q. You explained your criteria for taking him out, but 

17 that wasn't my question. 

19 would it have been possible, to take him out on October 2, 

20 1991, and put him in Villa Saint Joseph? Not what your 

21 criteria were for doing it, would it have been possible to 

22 do that? 

You mean theoretically? 23 

24 

25 

A. 

Q. Yes, theoretically. Would it have been possible? 

Could you have said to Father Cudemo: We're moving you 
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2 illlrtll!dicltfdy LlJ Vil!.a Saint .Josl''!ph? 

:3 

4 

A. 

(? 

( N () C (! S po n s C!. ) 

DLd yOIl hilVO ttH~ p()\v8r to do that i1S the 

5 Archbi.shop'? 
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6 A. I it would have -- 1 ItJould have had -- I don't 

7 know if I wO\lld have had the authority on --- at that time 

8 to do it \Vithout sufficient evidence. 

9 I mei1n, I can say anything, but if I don't -- don't 

10 have the authority, that is, the sufficient evidence, then 

11 him acting improperly 

12 BY MS. McCARTNEY: 

13 Q. Cardinal, in the case of Father Cudemo, when he was 

14 asked on your behalf the Archbishop thinks it's best that 

15 you leave Saint Callistus and not exercise your faculties 

16 until you get the evaluation, he complied with that 

17 request; is that right? 

19 Q. He complied with it based upon the memo that you 

20 read from November 11; is that right? 

21 

22 

A. 

Q. 

(No response.) 

You didn't have to initiate a canonical process to 

23 do that, correct? 

24 

25 

A. 

Q. 

Yes. 

At some point in time after you got that letter 
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2 fLO III t-. h (~ v Let i 111 S w her e the y s aid we mig h t h a vet 0 

J institute a lawsuit, you then called up or had a 

4 conversation with Monsignor Molloy and Father Lynn. 

5 You said: Talk to Father Cudemo. Tell him I want 

6 him out of the parish. Tell him I want him out of the 

7 parish because it's good for him and it's good for the 

8 Church and going to lessen the damage that the Archdiocese 

9 may face if he doesn't leave. 

10 And you know what? They called him in. They had 

11 that conversation with him, and he left Saint Callistus 

12 pending the evaluation at Saint John's. 

13 That's what happened in Father Cudemo's case, 

14 correct, Cardinal? 

15 A. When my Secretary for the Clergy brought in a 

16 recommendation to me, they felt at that time it was one of 

17 the reasons for authorizing me to remove someone for the 

=~~+8~~Ud good ~ G~f ~~t;heuehl:1rch ,and~theyGam-e~ Ht'0 ~ th·a~t~· .. ·€l·Qn€ll.usiQ~T1,mioS~ 

19 what I feel very stronglYr that at that point they said it 

20 reached a certain point where the Church could be 

21 jeopardized, the good of the Church, and they felt that 

22 sufficient reason now to remove him. 

23 Q. My point is this, Cardinal: That you didn't have 

24 to remove him with any type of a canonical process --

25 A. No. 
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Q. - l. h <I t yo 11 h tl V t; t () S how j II S t C i1 II S (~ for it? 

1 

2 

j o n Nov f-~ m b e r 1 1, w hen t hat me f} tin q w i1 S E ina 11 y had, 

4 after the pleas from the victims and all those other 

5 factors that I told you about, Ftlther Cudemo was asked 

6 he was asked to just remove himself and not exercise his 

7 faculties, and he agreed with that; is that right? 

8 

9 

A. 

Q. 

Yes. 

Okay. Having a yes to that question, Cardinal, 

10 that could have been done back in September when the 

11 allegations from the family members first came to the 

12 

13 

Archdiocese' attention. I'm not asking you to speculate 

as to whether he would do it. It could have been asked, 

14 correct? 

15 

16 

A. 

Q. 

May I. 

Just answer my question, Cardinal. 

17 been asked of him; is that right? 

It could have 

19 explained before to the previous question, that I would 

20 need evidence in order to ask someone to step down. 

21 The Secretary for the Clergy at that time, as you 

22 recall, said there was insufficient evidence to ask him to 

23 resign. 

At this point when he was asked, it was felt by the 24 

25 Secretary of the Clergy, and this is my I'm presuming 
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2 this from their recommendation, that it had reached that 

J point that the good of the Church, and that's a just 

4 cause, common good of the Church now was in danger, and 

5 therefore there was sufficient evidence authorizing me to 

6 ask him to remove himself. 

7 BY MR. GALLAGHER: 

8 Q. When you say the common good of the Church, does 

9 that also include the children at Saint Callistus? 

10 

11 

12 

13 

14 

A. 

Q. 

A. 

That's part of it. 

What is the other part of it? 

Oh, there's so much. There is the possible 

scandal. So many factors enter in. 

Q. So it wasn't until there was possible scandal that 

15 you removed the guy? 

16 A. I didn't say that. It was also the good of the 

17 children, the whole accumulation of all that had happened. 

19 BY MS. McCARTNEY: 

20 Q. Now, Cardinal, are you aware of the fact that the 

21 information that's come before this grand jury is that 

22 there are many priests that have abused children in the 

23 Archdiocese of Philadelphia, that do so and in abusing 

24 them tell them that the abuse is okay because it's okay 

25 with God? 
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A. (No response.) 

1 

2 

3 Q. Are you aware that many abusers have said that to 

4 their victims? 

5 

6 

A. 

the 

I am not, except what I have read in here, some of 

you know, the statements made here on the part of 

7 Father Cudemo seems to be, if .it's true, that he's using 

8 that in an indirect way. 

9 Q. Do you have any idea what kind of an effect that 

10 would have on a child to hear that? 

11 

12 

A. 

Q. 

It would be horrible. 

Now, have you had any conversations with either the 

13 Pope or any Vatican official about the situation of clergy 

14 sexual abuse in Philadelphia, clergy sexual abuse of 

15 minors in Philadelphia? 

16 

17 

A. In April of 2002, all the cardinals were called to 

Rome on the issue of sexual abuse of minors. You may 

~~~IiY'~~c a-'i'li~=g=et- . a· lei;metpu.blicity, .. and!.h ere~n.'t frq n:k 

19 discussion of the whole issue before the top authorities 

20 of the Courier of the Vatican. 

21 I'm sure all of us had discussions with, you know, 

22 not in an official matter, but just in conversation on 

23 this issue. So they are very much aware of the complexity 

24 and the seriousness of it. 

25 Q. Now, Cardinal, you -- and I guess we just want to 
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2 be CJJ!dC about this. You had ~ policy in the Archdiocese 

] that you wilnt(~d to know Light away about an allegation of 

4 sexual abuse oE children by a priest; is that right? 

5 A. When YOll say riqht away.' I say any kind of abuse 

6 that took place of a child, it is expected that they 

7 inform me as quickly as possible. 

8 Q. Well, there would be -- I mean, pending your being, 

9 you know, out of the country, that would happen very 

10 expeditiously; is that right? 

11 

12 

A. 

Q. 

Yes. Ordinarily it would. Yes. 

NOW, we talked a little bit before about the fact 

13 that there was a policy not written down but certainly 

14 known by your staff that you don't surprise me; is that 

15 right? 

16 A. I don't know if I used that expression, and I may 

17 have. 

19 A. In other words, I don't want to read something in 

20 the papers. 

21 

22 

23 

Q. 

A. 

Q. 

Okay. 

You know. 

Are you at all surprised by what you've read in the 

24 Cudemo file? 

25 A. A lot of it I -- I did not recollect at all, and I 
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2 Llllnk a lut of it surprised me, yes. 

3 Q. Now, you are aware of the experts in the field of 

4 psychology that talk about the fact that pedophilia is not 

5 a curable disease? 

6 

7 

8 

9 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

Is not an incurable? 

Is not a curable diseases. 

Is not a curable? I have read that. 

And having had that information available' to you, 

10 can you explain to us why you thought it was significant 

11 in Father Cudemo's case that there was a twelve-year gap 

12 

13 

14 

15 

16 

between the allegation that 

incidents that were related by 

the 

n 1991? 

A. I never knew that Father Cudemo was a pedophile. 

MS. McCARTNEY: Okay. You want to ask 

your question. 

17 BY MR. SPADE: 

19 you, one in particular, is: You're of course familiar 

20 with the gospels of Matthew, Mark, Luke and John? 

21 

22 

23 

A. 

Q. 

A. 

(No response.) 

Yes, of course? 

I'd say yes, I am familiar. Yes. I don't have 

24 them memorized. 

25 Q. I'm sorry to ask such an obvious question, but it's 



162 

1 ANTHONY JOSEPH CARDINAL BEVrI.ACQUA 

2 a question that we'~e posing on behalE oE the jurors; and 

3 you of course believe the gospels of both Matthew, Mark, 

4 Luke and John, correct? 

5 

6 

A. 

Q. 

Yes. 

And you of course know much more about this than I 

7 do or any of the jurors, but it's the jurors' 

8 understanding that the gospels of Matthew, Mark, Luke and 

9 John were written many years after the actual events that 

10 occurred in those gospels, correct? 

11 

12 

A. 

Q. 

Yes. 

In some cases up to a hundred years after the 

13 events that were documented, is that correct, give or take 

14 a few years? 

15 

16 

17 

A. 

Q. 

A. 

Close, it would take twenty, thirty years. 

So in some cases it was seventy years? 

Yes. 

19 documented in those gospels is then of course based on 

20 secondhand information, correct? That's secondhand 

21 information? 

22 

23 

A. 

Q. 

Not all of them. Some were firsthand. 

Okay. But a lot of it, a lot of what is attributed 

24 to Jesus Christ in both words and actions was secondhand 

25 information as documented in those gospels, correct? 



163 

ANTHONY ,JOSEPH CARDINAL BEVILACQUA 

2 A •. [ don't know what you mean. If we're getting into 

3 scripture, what do you mean by secondhand? It was the 

4 actual writers themselves or the apostles, you know, who 

5 gave that information. 

6 Q. Right. But the people that wrote the gospels were 

7 not the actual ones themselves that observed it; they were 

8 told by people who observed it at the time, correct? 

9 A. Some of them were observers. 

10 Q. And some were not? 

11 A .. Some were not. 

12 Q. Okay. So some of it was based on secondhand 

13 information. 

14 

15 

16 

17 

The question that the jurors have is: Going back 

to the Cudemo file and the allegation that was made in 
Denl~('" 

1977 by';l IS 'RI- ::'.;,mother that Father Cudemo 
was having sex with". ~"~ -: I who was a fifteen year 

~_u~-(JTCf eardTTIo-rDuugherty student=CFt:-- -the--t+lfte,- -whe-n-. ~-""="--=~ 

19 presented that allegation to you and you looked 

20 at it, you indicated that you would not find it credible 

21 because it was based on secondhand information; and the 

22 question that the jurors have is: What's the difference 

23 between the credibility of that secondhand information and 

24 the credibility of the information that's contained in the 

25 gospels? 
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2 A. May I make two statements. 

Q. Why do you judge the credibility of those two 

4 accounts differently? 

5 A. First of all, you said that because I said, because 

6 secondhand information was not credible. I didn't say --

7 I didn't say that. 

8 I said it doesn't have the same level of 

9 credibility as firsthand information, so it has value in 

10 itself, but not as much value as, and that's true in any 

11 trial, too, you know, that 

12 Now, if you want me to give a theological 

13 discussion 

14 Q. No. You can answer the question any way that you 

15 want. I'm not telling you how to answer it. 

16 A. The difference between that and the gospel is very 

17 simple, that when you have secondhand information in the 

19 Remember you have to be a member of the faith, in 

20 other words, to understand what I'm about to say. All 

21 scripture is revealed by God himself. God doesn't reveal 

22 all human second information, secondhand information. 

23 The gospels, and this is a matter of faith, that 

24 you must believe that all the scriptures are revealed by 

25 God through a human instrument. 
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2 [t dOI-:s !lot Illl,dll LlliIt (;od dl<:ti1tc,s, you know, 

3 Matthew, Mark, Luke or .John or i1ny of the old testament, 

4 but that the wLiters ace inspired by God that they cannot 

5 make i1 mistake when they write thi1t what they -- that what 

6 they say is true. So it has truth. It has divine truth. 

7 We cannot take that and apply that to secondhand human 

8 witnesses. 

9 Q. Okay. 

10 BY MR. GALLAGHER: 

11 Q. How many witnesses would it take for you to believe 

12 after 1991 that Cudemo was a pedophile? 

13 

14 

15 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

A. I would need the decision of a psychiatrist. 

MR. GALLAGHER: Thank you. 

MR. SPADE: Could the foreperson advise 

the Cardinal of his continuing obligation please. 

GRAND JURY FOREPERSON: Cardinal 

subpoena is a continuing one. That means should 

the jury desire further evidence and/or testimony 

from you, you will be notified to appear before 

this grand jury by mail, phone or through your 

attorney, if you have one. 

Do you understand that? 

THE WITNESS: Thank you. 
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GRAND JURY FOREPERSON: Thank you. 

THE WITNESS: Good night. 

GRAND JURY FOREPERSON: Good afternoon. 

MR. SPADE: Thank you, Cardinal. 

THE WITNESS: Thank you very much. 

MR. GALLAGHER: May the record reflect 

it's four nineteen and today's proceedings are 

concluded. 

(Witness excused.) 

(Hearing concluded.) 
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